
PROTOKÓŁ Nr XLIV/17
z obrad XLIV sesji 

Rady Miejskiej w Pyrzycach 
z dnia 28 grudnia 2017 r.

(sala 282 Urzędu Miejskiego w Pyrzycach)

godzina rozpoczęcia - 13:09;
godzina zakończenia – 16:13

Do punktu 1 porządku
Otwarcie obrad, stwierdzenie kworum. 

Przewodniczący Rady – Paweł Chyt – Otworzył obrady XLIV sesji Rady Miejskiej
w Pyrzycach zwołanej na dzień 28 grudnia 2017 r. godz. 13:00.

Na podstawie listy obecności stwierdzam, że na 15-stu radnych, obecnych jest 14.,
nieobecny  -  Radny  Wojciech  Łubiarz,  co  stanowi  kworum  do  podejmowania
prawomocnych uchwał.

 Lista obecności radnych stanowi zał. Nr 1 do protokołu;
 Lista obecności sołtysów stanowi zał. Nr 2 do protokołu;
 Lista obecności dyrektorów szkół i przedszkoli stanowi zał. Nr 3 do protokołu;
 Lista obecności dyrektorów spółek i jednostek stanowi zał. Nr 4 do protokołu;
 Lista obecności zaproszonych gości stanowi zał. Nr 5 do protokołu.

Do punktu 2 porządku
Zgłaszanie zmian do porządku obrad.

Porządek obrad stanowi załącznik Nr 6 do protokołu.

Burmistrz Pyrzyc – Marzena Podzińska – Poprosiła o wprowadzenie do porządku
obrad:
-  Druku Nr 452A/17 jest to Autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmian
budżetu i w budżecie Gminy Pyrzyce na rok 2017 (Druk Nr 452/17),
-  Druku Nr 453/17 projekt uchwały w sprawie rezygnacji z nabycia akcji ,
-  Druku Nr 454/17 projekt uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy 2 Marca.

Przewodniczący Rady – Paweł Chyt – Poprosił o wprowadzenie do porządku obrad
projektu uchwały w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie zastępcze Druk Nr
455/17.

Nie wniesiono więcej zmian do porządku obrad.
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Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek  
o wprowadzenie do porządku obrad Autopoprawki do projektu uchwały w sprawie
zmian budżetu i w budżecie Gminy Pyrzyce na rok 2017 (Druk Nr 425A/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali – 14; za – 14; przeciw – 0; wstrzymało się -0; 

Autopoprawka została wprowadzona do porządku obrad w punkcie 7.

Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie  do  porządku  obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rezygnacji
z nabycia akcji (Druk Nr 453/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali – 14; za – 14; przeciw – 0; wstrzymało się -0; 

Projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad.

Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w sprawie zmiany nazwy
ulicy 2 Marca (Druk Nr 454/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali – 14; za – 14; przeciw – 0; wstrzymało się -0; 

Projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad.

Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały w sprawie wniesienia skargi
na zarządzenie zastępcze (Druk Nr 455/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali – 14; za – 14; przeciw – 0; wstrzymało się -0; 

Projekt uchwały został wprowadzony do porządku obrad.

Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Porządek  obrad  dzisiejszej  sesji  będzie
wyglądał w ten sposób, że:
- w punkcie 7 będziemy procedować projekt uchwały wraz z autopoprawką Druk
Nr 452A/17,
- punktem 32 będzie projekt uchwały w sprawie rezygnacji z nabycia akcji,
- punktem 33 będzie projekt uchwały w sprawie wniesienia skargi na zarządzenie
zastępcze,
-  punkt  34  będzie  to  projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  nazwy  ulicy  2  Marca.
Kolejne punkty czyli:
- Odpowiedzi Burmistrza na zgłoszone zapytania będą punktem 35,
- Wolne wnioski, punktem 36,
- Zamknięcie obrad, punktem 37. 

Porządek obrad po zmianach stanowi załącznik Nr 7 do protokołu.

Do punktu 3 porządku
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Informacja z bieżącej działalności Burmistrza Pyrzyc.

Kalendarz  spotkań  Burmistrza  Pyrzyc  od  dnia  01  grudnia  2017  r.  do  dnia
27 grudnia 2017 r. stanowi załącznik Nr 8 do protokołu. 

Nie zgłoszono zapytań do przedstawionego kalendarza spotkań.

Do punktu 4 porządku
Interpelacje, zapytania Radnych na piśmie.

Radny  Jerzy  Wroński  –  Nie  jest  to  zapytanie,  nie  interpelacja,  ale  prośba  Pani
Burmistrz , mieszkańców ul. Owocowej. Spotkałem się z  niektórymi mieszkańcami,
nie ze wszystkimi,  ale bardzo proszą, aby uwzględniła Pani również na rok 2018
w budżecie  pieniądze  na  remont  tej  drogi.  Mieszkańcy  nie  mogą  w normalnych
butach wyjść w niedzielę do Kościoła, bo w takim stanie jest ta nasza ulica Owocowa.
Jeżeli będzie to możliwe bardzo proszą o doraźny remont, jeżeli znajdą się pieniądze,
to już na taki remont kapitalny.

Następna prośba Pani  Burmistrz,  żebyśmy nie zapomnieli  o  naszej  historii
Pyrzyc, mam na myśli park koło ośrodka specjalnego, zaczęły się pojawiać wpisy
w internecie, że zaniedbany jest nasz czołg,  działa.  Jest to historia Pyrzyc, uważam,
że  nie  duże  pieniądze są  potrzebne,  żeby  to  jakoś  odnowić.   Pani  Burmistrz  nie
wiem,  czy  Pani  pamięta,  czyściliśmy  jako  strażacy  i  myliśmy  czołg,  działa,
wyczyściliśmy  szczotkami  i  został  odnowiony  farbą.  Natomiast  dzisiaj  potrzeba
większego  remontu,  bo  tak  jak  widać  błotniki  czołgu  nad  nośnicami  są  całe
pordzewiałe,  zniszczone, także myślę, że to też nie są milionowe sprawy, żeby to
odnowić. To byłyby takie moje dwie prośby. 

Nie zgłoszono więcej zapytań i interpelacji.

Do punktu 5 porządku
Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pyrzyce

na rok 2018 (Druk Nr 416/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 9 do protokołu

Zmiany do projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pyrzyce na rok
2018 stanowią załącznik Nr 10 do protokołu.

Burmistrz  Pyrzyc  –  Marzena  Podzińska –  Bardzo  proszę  o  przyjęcie  projektu
uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pyrzyce na rok 2018. Tak na wstępie
chciałabym przedstawić główne założenia tego budżetu, który (oczywiście musimy
pamiętać) zmienia się w trakcie roku, ewaluuje. Nie jest to dokument stały, jest to
dokument,  który  w  ciągu  roku  jest  kilkanaście  razy  zmieniany  w  zależności  od
środków  finansowych,  które  pozyskujemy  od  wprowadzanych  zadań  za  tym
idących. Budżet, który został przedłożony Wysokiej Radzie zakłada, że dochody na
rok  2018  plasują  się  w kwocie  73  700 099,73  zł,  w tym mamy dochody bieżące  
tj. 71 236 114,61 zł i dochody majątkowe 2 327 555,40 zł. Natomiast wydatki ustalone
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zostały  na  kwotę  łączną  71  668 770,01  zł,  w  tym  mamy  wydatki  bieżące  
68  583 457,90  zł  i  wydatki  majątkowe  to  3 085 212,11  zł.  Budżet  roku  2018  jest
budżetem nadwyżkowym,  nadwyżka planowana na  rok  2018  tj.  1  895  000,00  zł.
Chciałabym Państwu zwrócić uwagę i porównać, bo jest to budżet czwartego roku
naszej  kadencji.  Rozpoczynając  swoją  kadencję,  budżet  roku 2015 na zakończenie
wynosił po stronie dochodowej 57 499 844 zł, po stronie wydatkowej 54 403 347 zł.
Jak Państwo widzicie ten budżet wzrósł powyżej 20-stu milionów  (to są środki jeżeli
chodzi o program 500+, które otrzymaliśmy  i realizujemy od roku 2016) i jest to
kwota 10 milionów jeżeli chodzi o naszą gminę, natomiast 12 milionów to są środki
wypracowane  przez  nas,  pozyskiwane,  jak  również  środki,  które  redukujemy
poprzez ograniczenie wydatków bieżących. Jest to nasza wspólna praca,  moja jak
i również pracowników Urzędu Miejskiego i jednostek. Chciałabym także, żebyście
Państwo zwrócili  uwagę na dużą różnicę,  która jest  od momentu rozpoczęcia  do
momentu uchwalenia budżetu. Rok 2015 tj. 57 milionów i 54, to było na zakończenie
roku 2015, a już dzisiaj na wyjściu mamy 71 milionów. Na pewno będziemy kończyć
rok 2018 przy kwotach 80-ciu, a może  powyżej 80-ciu milionów. Również ważną
rzeczą,  na  którą  chciałabym  żebyście  Państwo  też  zwrócili  uwagę  jest  spłata
systematyczna długu. Dług Gminy Pyrzyce w roku 2015 na rozpoczęciu mieliśmy na
kwotę 19 768 869 zł, na koniec roku 2017 mamy 16 253 000 zł. Natomiast planujemy
na zakończenie roku 2018 - 13 908 000 zł., także zwróćcie Państwo uwagę jak duży
spadek  mamy  naszych  zobowiązań,  czyli  zmniejszenie  kredytu,  który
systematycznie  spłacamy  i  to  też  na  pewno  wpływa  na  naszą  przyszłość,  jeżeli
chodzi  o  podejmowanie  wszelkiego  rodzaju  inwestycji  i  pozyskiwanie  środków
zewnętrznych.  To pozyskiwanie środków zewnętrznych jest  od samego początku,
kontynuujemy w każdym roku i tak jak zawsze podkreślam prawie przy każdym
zadaniu  staramy  się,  aby  te  środki  finansowe  wspierały  nasze  dochody  własne.
Również istotną i ważną rzeczą jest zaplanowany na rok 2018 pierwszy w historii
Gminy  Pyrzyce  „Budżet  Obywatelski”  i  na  ten  „Budżet  Obywatelski”
przewidzieliśmy  kwotę  200  tyś.,  która  jest  ujęta  w planie,  jest  ujęta  w rezerwie.
Została przeprowadzona w roku 2017 cała procedura, Państwo otrzymaliście dzisiaj
sprawozdanie z wykonania tego „Budżetu Obywatelskiego”. Zostało zgłoszonych do
tego „Budżetu Obywatelskiego” 14 zadań,  po weryfikacji  zostało  11  zadań,  które
podlegały  głosowaniu.  Największą  ilość  punktów  zdobyło  zadanie  „Budowa
kompleksu sportowo-rekreacyjnego  przy  Szkole  Podstawowej  w Żabowie”,  za  co
należą się wielkie brawa obecnej tutaj Pani radnej Piotrowskiej, która bardzo mocno
angażowała  się,  jak  również  obecnemu  Panu  dyrektorowi  Szkoły  Podstawowej
i wszystkim tym mieszkańcom,  którzy  zaufali  i  którzy  uznali,  że  to  zadanie  jest
jednym  z  tych  zadań  ważniejszych.  Również  chciałabym  bardzo  serdecznie
podziękować wszystkim mieszkańcom Miasta i Gminy Pyrzyce, którzy wzięli udział
w  głosowaniu,  w  składaniu  zadań,  bo  to  jest  bardzo  ważna  inicjatywa  nasza
obywatelska.  Chciałabym zwrócić  uwagę,  że  oddanych głosów było  2093,  jest  to
11,28  %  udziału  mieszkańców  Gminy  Pyrzyce  w  głosowaniu  na  ten  „Budżet
Obywatelski”. To na prawdę jest duży sukces przy pierwszym w historii „Budżecie
Obywatelskim”, nieznanych  nam  wszystkim mieszkańcom nowych procedurach,
których się uczyliśmy, my jako Urząd,  Państwo jako mieszkańcy i  to uważam za
nasz wielki wspólny sukces i myślę, że to będzie kontynuacja na przyszłość i jest to
dobra inicjatywa, która została podjęta i na pewno nie powinna w przyszłości zostać
zaprzestana,  bo  tak  jak  Państwo,  a  szczególnie  osoby,  które  przygotowywały  te
projekty, walczyły o te głosy, widzą jak nie jest łatwo dokonywać tych wyborów, jak
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nie jest  łatwo sporządzić  te  zadania,  jak dużo jest  potrzeb w naszej  gminie i  ten
wybór  był  na  prawdę  trudny.  Zawsze  wyciągamy  wnioski  z  realizacji  tych
pierwszych zadań i ja na prawdę bardzo się cieszę i dziękuję swoim pracownikom,
na  czele  z  Panią  Sekretarz  i  całemu  zespołowi,  który  był  przy  „Budżecie
Obywatelskim”, za tą pracę, zaangażowanie i , że bez większych problemów, które
mogłyby wpłynąć na przebieg tego całego procesu został ten Budżet zrealizowany
i to zadanie, jeżeli chodzi o Żabów, zostało wybrane. Bardzo proszę Państwa o brawa
i  gratulujemy  miejscowości  Żabów,  bo  słyszałam,  że  Pyrzyce  na  pewno  będą
górowały i te miejscowości wiejskie nie mają za wielkich szans, jednak ten Budżet
pokazał, że wcale tak nie jest. 

Przy projekcie tego Budżetu chciałabym zwrócić uwagę na jedną z  istotnych
rzeczy, że od 2016 roku nie podnosiliśmy podatku, który cały czas mamy na bazie
roku 2016.  Nie zwiększaliśmy, nie było mojej inicjatywy, ani również inicjatywy ze
strony Państwa radnych, żeby zwiększać podatek, który mógłby na pewno bardzo
mocno powiększyć  dochody gminy. Ale doszłam do wniosku, że to nie jest ta droga,
którą powinniśmy iść. Więc przy nie podnoszeniu podatku, przy systematycznym
spłacaniu  długu jak  widzicie  Państwo budżet  rośnie,  idzie  w bardzo  pozytywną
stronę, dług maleje. Pamiętając jeszcze o tych wszystkich wskaźnikach i  o tym, że
pozyskujemy przez cały czas środki finansowe nie jest jeszcze nam łatwo i nie jest
tak, że możemy sobie pozwolić na wszystko, bo jeżeli  ktoś usłyszy 73 miliony to
może  powiedzieć,  to  tyle  pieniędzy,  przecież  możemy  tyle  zrobić,  ale  musimy
pamiętać, że mamy bardzo duże wydatki bieżące, mamy bardzo dużo jednostek do
utrzymania,  mówimy  o  całej  oświacie,  pomoc  społeczna,  jak  również  inne
zobowiązania  bieżące,  które  staramy  się  realizować,  zachowujemy  płynność
finansową,  więc  uważam,  że  jest  to  sukces,  trzeba  się  z  tego  cieszyć  i  jest  to
optymistyczne  na  przyszłość,  bo  idziemy  cały  czas  w  kierunku  wzrostu  
i pozyskiwania środków zewnętrznych. Chciałabym bardzo serdecznie podziękować
Sołtysom i wszystkim mieszkańcom, którzy realizują fundusz sołecki, bo od kiedy
rozpoczęłam swoją pracę tutaj jako Burmistrz,  na wszystkich spotkaniach wiejskich
jak i w mieście, (pamiętajmy, że miasto też jest sołectwem) dużo kosztowało mnie jak
również sołtysów przekonywanie mieszkańców, że musimy zmieniać ten fundusz
sołecki,  że  musimy  zacząć  realizować  większe  zadania,  że  mniej  środków
przeznaczamy na konsumpcję, a więcej środków przeznaczamy na inwestycje. Nie
mogę powiedzieć, że to od razu spotkało się z wielkim entuzjazmem, ale była część
mieszkańców,  którzy  uznali  -  „dobrze  spróbujemy”,  bo  mamy  tyle  potrzeb  na
terenach, że będziemy  nasz fundusz sołecki przekazywać, a ja zobowiązałam się, że
będę  prosić Radę, i że będziemy do każdego z tych zadań dokładać. Dzięki temu
zaczęliśmy realizować większe zadania, jak remonty chodników, świetlic,  większe
zakupy, również wszelkiego rodzaju inne zadania inwestycyjne. Już drugi rok był
tym rokiem, do którego nie trzeba było przekonywać wszystkich. Mamy 18 zadań
inwestycyjnych  w  budżecie,  a  w  tym  mamy  dużą  część  funduszu  sołeckiego.
Funduszu sołeckiego, który jest  przekazywany na drogi.  Mamy zaplanowanych 7
inwestycji drogowych, mamy podjętych 8 inwestycji, jeżeli chodzi o oświetlenia, co
jest  bardzo  dużym  problemem  i  również  mamy  inwestycje  
w świetlice wiejskie, które również staramy się doprowadzać do stanu używalności,
jak również poprawiania niedogodności i  źle wykonanych do tej  pory remontów.
Jeżeli  chodzi  o  inwestycje  ,  to  tak  jak  powiedziałam  w  planie  budżetu  jest  18
inwestycji,  w  tym  fundusz  sołecki.  Jeżeli  chodzi  o  inwestycje,  które  będziemy
kończyć tj.  ul. Słowackiego, dalej  jest termomodernizacja,  o którą ubiegaliśmy się,
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jesteśmy na liście rezerwowej i również inwestycje przy udziale funduszu sołeckiego.
Jeszcze oczywiście remont murów, na który otrzymaliśmy środki finansowe dzięki
złożonemu  wnioskowi  przez  pracowników Urzędu  Miejskiego,  za  co  też  bardzo
dziękuję obecnej tutaj Pani Ani Hołowni. Uzyskaliśmy ponad 1.500.000 zł dotacji na
zadanie  łączne  ponad  1.800.000  zł,  więc  jest  to  naprawdę  duże  dofinansowanie
i dzięki temu będziemy mogli kontynuować remont naszych murów. Poza planem
w roku 2018 planujemy  wprowadzenie zadania „Remont ul. Głowackiego”- to jest
największa  nasza inwestycja  drogowa,  której  koszt  opiewa na około  6  milionów,
a inwestycja ta składa się jakby z dwóch inwestycji, bo mamy tam wykonanie sieci
kanalizacyjnej, jak również całej nawierzchni drogi. Inwestycja, o której mówiło się
już w poprzednich kadencjach, składało się już obietnice, my również jako rada, ja
jako  Burmistrz  podjęliśmy  się  tego  tematu  i  chciałabym  przypomnieć,  że
wykonaliśmy po to dokumentację w pierwszym roku, żeby to zadanie zrealizować.
Ubiegaliśmy  się  trzykrotnie  o  środki  zewnętrzne  na  to  zadanie,  dwukrotnie  nie
otrzymaliśmy, nie przyznano nam tych środków. Teraz otrzymaliśmy, jesteśmy na
liście  potencjalnego  podmiotu,  który  taką  dotacje  może  otrzymać  z  Urzędu
Wojewódzkiego,  jest  to  około 1,5  miliona,  jednakże nie  mamy jeszcze  ostatecznej
listy, myślę, że będzie ona w piątek i będziemy wiedzieli, czy otrzymamy te środki,
czy będziemy na liście rezerwowej. Pomimo decyzji Urzędu Wojewódzkiego, tak jak
rozmawialiśmy na Komisji Budżetu, ja też informowałam, radnych,  będę chciała to
zadanie  zakończyć,  bo  tak jak  powiedziałam jest  to  największa nasza inwestycja,
z którą się musimy uporać, żeby podjąć się innych inwestycji, na przykład tej o której
mówił  Pan Radny Jerzy  Wroński,   ul.  Owocowej  i  innych na  terenie  miasta,  jak
również  na  terenach  wiejskich.  Również  przewidujemy  realizację  zadania,  czyli
zagospodarowanie  fosy  po  odzyskanych  ogródkach  działkowych.  Wystąpiliśmy
o środki  do  naszej  Lokalnej  Grupy Działania  WIR i   mamy już  wstępną  decyzję
o zakwalifikowaniu  nas  do  przyznania  190  tyś.,  jednakże  nie  mamy  jeszcze
ostatecznej  decyzji,  ponieważ  ostateczną  decyzją  będzie  decyzja  Urzędu
Marszałkowskiego,  bo  tam się  ubiegamy o środki.  Będziemy jeszcze  występować
o środki  na  to  zadanie  do  Ministerstwa  Sportu,  ponieważ  całe  zadanie  jest
planowane na kwotę 500 tyś.  Również wystąpiliśmy o środki do programu Sieja,
w którym jesteśmy członkiem,  na zagospodarowanie  terenu wokół  Stawku Złotej
Rybki  i  może  też  przy  udziale  Ministerstwa  Sportu,  zobaczymy,  czy  to  zadanie
przejdzie, ale na pewno będzie to zadanie realizowane. Również jeżeli chodzi o dwa
zadania,  które wróciły do Gminy Pyrzyce,  a chcę przypomnieć,  że przekazaliśmy
kwotę  300  tyś.  dla  Starostwa  Powiatowego  w  Pyrzycach  na  wykonanie  drogi
w Ryszewku, jednakże ta droga nie została wykonana,  Starostwo nie wywiązało się
z  zadania  wskazując,  że  nie  znaleźli  wykonawcy.  Wystąpiliśmy  z  informacją,  że
pozostawiamy  te  środki  na  rok  2018,  tak  jak  zobowiązaliśmy  się  mieszkańcom
i będziemy przekazywać to ponownie dla Starostwa, które podjęło decyzję, że będzie
to  zadanie  realizowało.  Również  kwota  150  tyś,  która  została  zwrócona  Gminie
Pyrzyce  w związku z  niewykonaniem zadania  przez  Zachodniopomorski  Zarząd
Dróg Wojewódzkich, a mówimy o parkingu wzdłuż ulicy 1 Maja. Również powód
był, że nie znaleziono wykonawcy po ogłoszeniu przetargów i również wystąpiliśmy
z pismem, że planujemy pozostawienie tych środków i przekazanie ich do realizacji
tego  zadania  na  rok  2018.  Jak  Państwo  widzicie  zadania,  które  nie  są  ujęte
w budżecie,  a  które  będę  starała  się  wprowadzić  i  mam  nadzieję,  że  Państwo
pochylicie  się  nad  tymi  zadaniami,  to  jest  kwota  ponad 7  milionów  dodatkowo
jeszcze na realizację tych zadań i oczywiście dołożenia jeszcze środków finansowych
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do zadań zaplanowanych przez nasze sołectwa. Myślę, że to najważniejsze rzeczy,
o których chciałam powiedzieć. Jeżeli Państwo macie jakieś pytania to bardzo proszę,
dużo  dyskutowaliśmy  na  wspólnej  komisji,  która  się  odbyła  i  analizowaliśmy
budżet, ale jeżeli dzisiaj są pytania, może dodatkowe do tych inwestycji, o których
mówiłam, to proszę, udzielimy odpowiedzi. 

Skarbnik  Gminy  –  Danuta  Bartków  –  Odczytała  Uchwałę  Nr  CCCL.548.2017
Składu  Orzekającego   Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w  Szczecinie  z  dnia  
24  listopada  2017  r.  w  sprawie  wydania  opinii  o  projekcie  uchwały  budżetowej
Gminy Pyrzyce na 2018 rok, która stanowi załącznik nr 11 do protokołu.

Burmistrz  Pyrzyc  –  Marzena  Podzińska –  Jeszcze  w  uzupełnieniu  chciałam
poinformować również  o  inwestycji,  o  której  zapomniałam,  a  chodzi  o  wymianę
oświetlenia na ulicy Podgrodzie (w szczególności informacja dla mieszkańców), bo
od  ponad  miesiąca  mieszkańcy  borykają  się  z  brakiem  oświetlenia,  wszelkiego
rodzaju próby podejmowane przez firmę naprawy tego oświetlenia nie przynoszą
żadnych rezultatów. Mamy już ostateczną informację, że jest tam poważna awaria,
która wymaga inwestycji, czyli wymiany oświetlenia po całości, czyli słupy, kable,
ponieważ wszystko jest już złe, wszelkiego rodzaju próby, które były podejmowane
nie przyniosły do tej  pory żadnych rezultatów. Podpisując umowę o konserwację
wprowadziliśmy to zadanie inwestycyjne do tej umowy wiedząc o tym, że nie mamy
takich środków na ten moment, żeby zlecić wykonanie takiego zadania. Zadanie to
jest  na  kwotę  ponad  130  tyś.  netto  i  od  stycznia  po  podpisanej  umowie  (jeżeli
warunki atmosferyczne pozwolą) na pewno ta inwestycja zostanie podjęta. Chciałam
o  tym  powiedzieć,  żebyście  Państwo  Radni  o  tym  wiedzieli,  że  taką  inwestycję
zaplanowaliśmy,  wprowadzając  właśnie  umowę o  konserwację,  żeby  mieszkańcy
wiedzieli, że to nie jest tak, że nie robimy nic, nie interesujemy się tym i ta sytuacja
nam odpowiada, zupełnie nie. Ja rozumiem wszystkie nerwy i to, że ten brak światła
naprawdę budzi złość i niezadowolenie mieszkańców, ale są to niezależne od nas
czynniki, których rozwiązanie może zapewnić tylko wykonanie tej inwestycji przy
ul. Podgrodzie.  

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 12 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 13 do protokołu.

Opinia Rady Oświatowej – stanowi załącznik Nr  14 do protokołu.
Radna Małgorzata Piotrowska – W związku z tym, iż Pani Burmistrz w tym punkcie
wspomniała o Budżecie Obywatelskim, ja też czuję się zobowiązana, żeby nadmienić
temat w imieniu wnioskodawców, Pana Mirosława Staciwy i własnym, chciałabym
podziękować wszystkim mieszkańcom, sołtysom, cieszę się, że mieszkańcy Pyrzyc
wyszli z założenia, że Pyrzyce wygrają i proszę mi wierzyć to nam się nie udało, to
była  ciężka  praca  wielu  ludzi  i  tym,  ludziom,  którzy  od  domu  do  domu  
z komputerem, z telefonem chodzili, pomagali, tym wszystkim, na wioskach, którzy
pomogli,  wsparli  nasze  wiejskie  zadanie,  również  dziękuję.  Gratuluję  tym
wszystkim, którzy się razem z nami cieszą, a cieszyć się będziemy myślę już w tym
roku, tak jak to budżet planuje i będziemy mogli zaprosić Państwa na nowe boisko,
na odwodniony teren za naszą szkołą.
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Radny  Jerzy  Wroński  –  Pani  Burmistrz  nadmieniła  o  inwestycjach,  które  będą
wykonywane  w  roku  2018,  czy  dużo,  czy  mało  trudno  mi  to  powiedzieć,  ale
chciałbym tylko Pani Burmistrz poruszyć temat, który poruszałem na komisjach, że
jest bardzo mało pieniążków na remont dróg polnych. Wiem, że maszyny dzisiaj są
ciężkie,  może  drogi  się  trochę  psują,  widzę,  że  sołectwa  też  swoje  pieniądze
wykładają na remonty tych dróg, ale to są bardzo małe pieniądze. Pani Burmistrz
mam taka nadzieję, że jeżeli zajdzie taka potrzeba, że w roku budżetowym znajdzie
Pani trochę tych pieniędzy by dołożyć i żeby te drogi, które są w najgorszym stanie
jednak wyremontować. Chciałbym tylko jeszcze podkreślić, że podczas dyskusji na
komisji kiedy rozmawialiśmy o remoncie dróg, Pan Przewodniczący Chyt nadmienił,
to dosyć wyraźnie powiedział, że to powinni wykonywać rolnicy. Rolnicy mają inne
wydatki,  jest to majątek Gminy i  uważam, że te inwestycje powinna wykonywać
Gmina,  ale  to  jest  opinia  naszego  Pana  Przewodniczącego.  Następna  sprawa
(ponieważ są tu rolnicy,  Pan Wacław Klukowski z Izb Rolniczych), wydatki Gminy
dział 010 paragraf 01008 Melioracja Wodna dyskutowaliśmy i również zostałem tutaj
pocieszony  przez  Pana  Przewodniczącego  Chyta,  który  jest  Prezesem  tej  Spółki
Wodnej, że 10.000 zł, które przeznaczała Gmina, że są to pieniądze wystarczające.
Zdziwiłem  się  i  to  bardzo.  W  rozmowie  z  Panem  Zenonem  Mirowskim,  gdzie
podałem  tą  kwotę,  która  została  przeznaczona  na  meliorację,  na  rowy  gminne,
powiedział  wprost,  że  są  to  pieniądze  na  parę  metrów  wyczyszczenia  rowu  
i wyczyszczenie jednego przepustu. Dziwię się, że jako rolnik Panie Przewodniczący,
jako Prezes tej Spółki, nie zabiega Pan o to, żeby jednak tych pieniędzy było trochę
więcej. Ja mówię to do Pana, dlatego, że to niekiedy Pani Burmistrz do mnie mówi
dlaczego nie  zabiegasz o to,  żeby  podatki  były większe,  żeby jak największy był
budżet gminy. W związku z tym zwracam się również do Pana, dlaczego Pan nie
zabiega o to jako Prezes, jako Przewodniczący Rady, jako rolnik, żeby pieniądze te
były większe? Budżet to jest bardzo poważna sprawa, nie tylko dla Pani, ale również 
i  dla  mieszkańców,  ponieważ  mieszkańcy  również  oczekują  w  nowym  roku  na
inwestycje, a jak patrzymy na te inwestycje, 4 inwestycje Szanowni Państwa, reszta 
z sołectw, sołectwa przeznaczyły swoje pieniądze na zakup lamp, na remont dróg.

Przewodniczący Rady – Paweł Chyt – Ja w zasadzie nie wiem, czy mam się do tego
odnieść tak wprost, bo jak również Pan Burmistrz zauważył, że my chyba byliśmy na
innej  Komisji,  nie  przypominam  sobie,  żebym  ja  wskazywał,  że  rolnicy  mają
naprawiać drogi. Ja myślę, że spotkam się z moimi kolegami rolnikami i z Panem
Wacławem  Klukowskim,  który  jest  obecny  na  sali,  to  ja  mu  może  wyjaśnię  jak
przebiegała  ta  Komisja  i  o  czym  rozmawialiśmy,  bo  myślę,  że  i  tak  Pana  nie
przekonam do tego jak było. Chciałem tylko zauważyć, że Rejonowy Zarząd Spółek
Wodnych nie posiada Prezesa, posiada Przewodniczącego, którym istotnie ja jestem,
bardziej  mnie  ciekawi  skąd  Pan  wie,  że  ja  nie  zabiegałem  o  pieniądze?   Druga
kwestia te 10 tyś. to nie jest na Spółki Wodne, tam jest jeszcze mniej tych pieniędzy,
Pan też o tym nie wie, bo jest Pan doświadczonym radnym, druga kadencja, a budżet
prawdopodobnie słabo Pan umie zrozumieć, przeczytać, bo tam nie ma kwot, które
są przeznaczane na Spółki Wodne. Melioracja to nie tylko Spółki Wodne, to jeszcze
wiele  innych  kwestii,  także  prosiłbym,  żeby  Pan  takich  informacji  nie  puszczał
w obieg do opinii publicznej, że ja cokolwiek wnioskuję, żeby rolnicy sami budowali.
Sam  jestem  rolnikiem,  wiem  na  czym  polega  ta  praca  i  jaki  jest  stan  dróg
śródpolnych (bo rozumiem, że o takich Pan mówi), a nie dróg gminnych.
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Burmistrz Pyrzyc – Marzena Podzińska – Panie Radny, czy ja Panu mówię, żeby
Pan  szukał  pieniędzy?  Ja  Panu  mówię,  że  Pan  zawsze  głosuje,  jeżeli  chodzi
o podwyżki jakiekolwiek na „nie”, ale jeżeli chodzi o wprowadzanie zadań to niech
Pani Burmistrz mi znajdzie na tą,  czy na tamtą drogę,  to jest Pan „za”. Obciążyć
innych to nie, ale znaleźć pieniądze to jest moja rola. Ja mieszkańców nie obciążam,
jeżeli chodzi o podatki i to powiedziałam, a jeżeli chodzi o poszukiwanie środków, to
też o tym powiedziałam o  ile wzrósł budżet odkąd jestem Burmistrzem, od kiedy
razem pracujemy. I to „nie spłynęło z nieba jak manna”, po prostu trzeba było to
wypracować,  pozyskanymi  środkami,  naszą  bieżącą  pracą,  czyli  ograniczaniem
wydatków bieżących i różnymi innymi możliwościami, żeby ten budżet dzisiaj na
wyjściu był 73 miliony. Pan mówi, że to mało zadań, ja Panu powiedziałam te, które
mamy  w  planie  i  dopowiedziałam  jeszcze  o  pozostałych  zadaniach  na  ponad  
7 milionów, które musimy wprowadzić, ale o tych już Pan nie wspomniał. Fundusz
sołecki, tak, to jest wprowadzone dzisiaj, ale do każdego z zadań będziemy dokładać
środki finansowe i też o tym mówiłam, Pan o tym zapomniał, Pan ma tylko wyjście,
czyli  tylko  to,  co  zaplanowali  mieszkańcy  sołectw,  a  do  każdego  zadania  trzeba
będzie dołożyć pieniądze, tak jak to robimy. Jeżeli chodzi o melioracje, tak podnosił
Pan,  że  jest  za  mało  środków,  więc  ja  Panu  to  tłumaczyłam,  tłumaczył  to
Przewodniczący  i  tutaj  obecny  Pan  Przewodniczący  Zachodniopomorskich  Izb
Rolniczych  na  spotkaniu,  w  którym  miałam  ostatnio  przyjemność  uczestniczyć,
również  poruszany  był  ten  temat  i  to  nie  tylko  Gminy  Pyrzyce.  My  możemy
zaplanować nawet 20 milionów, jeżeli chodzi o nasze środki własne, ale to i tak nie
zmieni  sytuacji  wody  na  polach  tam,  gdzie  rolnicy  nie  są  członkami  Spółek
Wodnych.  My  jako  Gmina  mamy  podpisaną  umowę  ze  Spółką,  jeżeli  chodzi
o czyszczenie naszych rowów. Dajemy takie środki, jakie mamy możliwości, jeżeli
pojawiają się w trakcie roku jeszcze inne zadania, o które Spółka Wodna występuje,
a wiemy, że występuje o środki zewnętrze, również się nad nimi pochylamy i wcale
tak nie jest, że nie współpracujemy, nie interesujemy się. Powiedziałam to i na końcu
się Pan ze mną zgodził i powiedziałam Panu, że najważniejsze, żebyśmy wspólnie
zaczęli  walczyć  o  to,  że  to  wszyscy  mamy  się  czuć  odpowiedzialni,  nie  Gmina
Pyrzyce jako Urząd , ale każdy rolnik, każdy właściciel terenu, który musi podlegać
melioracji. Bo nawet jeżeli zrobi to jakiś Pan „X”, ale w koło nie zrobi tego reszta, to
nic  z  tego  nie  będzie.  Mówiliśmy  o  warunkach  atmosferycznych,  które  są,  było
spotkanie Spółek Wodnych, na którym przedstawiciele wszystkich instytucji mówili
o problemach jakie są, o podwyższonym poziomie wody w jeziorze Miedwie, gdzie
nie  ma  na  ten  moment  gdzie  odprowadzić  tej  wody,  o  rekultywacji  rowów,
o rekultywacji wszystkich innych urządzeń wodnych i to na dzień dzisiejszy niestety
nie zabezpiecza,  wszystko wiąże się ze środkami finansowymi. Dzisiaj  wiemy, że
Starostwo nie ma zawartych umów na czyszczenie rowów, to też jest problem, ale to
my wszyscy musimy się czuć współodpowiedzialni. Jeżeli dzisiaj jest dobrowolność
do przystąpienia do Spółek Wodnych i część nie przystępuje, bo nie widzi sensu, ale
jeżeli  zalewa  pole,  jeżeli  zalewa  dana  nieruchomość,  to  wtedy  wszyscy  szukają
pomocy,  gdzie?  W  Gminie.  Tylko  cóż  może  zrobić  Gmina  skoro  to  jest  teren
prywatny. Powiedziałam, że od stycznia wspólnie ze Spółkami Wodnymi będziemy
robić spotkania na terenach wiejskich, wspólnie przekonywać i prosiłam, żeby Pan
też  i  radni,  którym  zależy  na  tym,  żeby  również  wsparli  nas  tym,  żebyśmy
przekonywali  mieszkańców do tego,  że to  jest  nasz wspólny problem,  to  nie jest
tylko  problem  Burmistrza,  innych  jednostek,  więc  niech  Pan  nie  bierze  odcinka

9



i mówi populistycznie,  że  Pani  Burmistrz  dała  za  mało  pieniędzy  to  wszyscy się
topimy. Tak nie jest  i  Pan to doskonale wie,  wytłumaczyłam to Panu na komisji,
tłumaczył  to  Panu Pan Przewodniczący  Chyt  i  rozmawialiśmy również  o tym w
Zachodniopomorskich Izbach, gdzie przedstawiciele Gmin również mówili  o tych
problemach. To jest poważny problem, nad którym trzeba się pochylić biorąc pod
uwagę obecną sytuacją, anomalia pogodowe, które nie zapowiadają się na lepsze,  
a wręcz odwrotnie, bo tak jak mówiliśmy wiosna będzie dla nas bardzo trudnym
okresem,  więc  zapraszam  Pana  na  te  spotkania,  żeby  Pan  był  tą  stroną  
i  tym, który będzie  nawoływał do tego,  że musimy wspólnie działać.  O drogach
również  mówiliśmy,  przed  chwilą  Pan  mówił,  że  Pani  Burmistrz  za  mało
zaplanowała bo droga Owocowa, tu Pan mówi o drogach polnych, o  których też
rozmawialiśmy,  że  to  jest  problem  złożony.  Problem  warunków  i  utwardzenia,
którego  była  propozycja,  które  jest  doraźne  na  chwilę,  tego,  że  trzeba  robić
wznowienie  grani,  to  jest  problem  złożony.  To  nie  wygląda  tak,  że  dzisiaj
pojedziemy i nasypiemy jakiegoś lekkiego żużlu, po którym przejedzie jeden duży
sprzęt, bo proszę pamiętać, jaki jest dzisiaj sprzęt, to jest duży, ciężki sprzęt, sami
Państwo  podsuwaliście  różne  pomysły,  mówiliśmy,  że  będziemy  je  analizować.
Dzisiaj mamy dokonywać wyboru (ja rozumiem rolników), ale to co powiedział Pan
Przewodniczący,  to  też  musi  być  wspólna  praca.  Mówi  Pan,  dlaczego  rolnicy,
a dlaczego inni mieszkańcy dokładają? Mamy porozumienia, sam Pan przyjmował
zadania,  za  Biedronką,  gdzie  mieszkańcy  uczestniczyli,  ul.  Reymonta  przyjęta
w Funduszu sołeckim, gdzie mieszkańcy zobowiązali  się,  że też chcą się dołożyć,
Krzemlin również. Takie propozycje padają od mieszkańców, którzy znając trudną
sytuację  Gminy,  wiedząc,  że  te  środki  są  wykładane,  może  nie  wszystkie  nam
zabezpieczą, bo niestety potrzeb jest dużo. Skoro się wszyscy pochylamy, to też nie
jest jakimś wielkim przestępstwem powiedzenie, może pochylmy się jeszcze razem
skoro wszyscy korzystamy i też nie mówmy, że jesteśmy przeciwnikami rolników,
dróg polnych, których nie chcemy doprowadzać do porządku.

Radna Małgorzata Piotrowska –  Ja się tu odniosę do wypowiedzi kolegi Radnego,
rzeczywiście  ja  również  byłam na  innej  Komisji,  potwierdzam  to,  co  mówi  Pani
Burmistrz, że byliśmy chyba na dwóch różnych komisjach, bo takie słowa nie padły,
ale  odniosę  się  do  wypowiedzi.  Powiedział  Pan o  funduszu  sołeckim,  że  wioski
oddają swoje pieniądze,  swoje znaczy czyje? Pana? Moje? Fundusz Sołecki  to jest
budżet  obywatelski,  który  wprowadziliśmy  8  lat  temu,  to  jest  taki  budżet
obywatelski jak ten, który był teraz głosowany, tylko, że jest to budżet obywatelski
przeliczany na mieszkańca wioski i to mieszkańcy w wiosce głosują na zebraniach
nad  zadaniami.  I  tak  naprawdę,  to  w  jaki  sposób  w  tej  chwili  ten  fundusz  jest
realizowany zależy od mieszkańców. To, że przyjęli  propozycje Pani Burmistrz to
duży ukłon do mieszkańców, że konsumpcja zamieniła się na inwestycje (inwestycja
to też za duże słowo), to też Pan musi zrozumieć, że inwestycja to coś innego jak
remont.  Ja  już  przysłuchuję  się  którejś  z  tych  populistycznych  wypowiedzi,  nie
zrozumienie konkretnego słowa wywołuje właśnie u Pana tego typu wypowiedzi.
Należy zrozumieć, że wpisane w budżet są inwestycje, inwestycja to przedsięwzięcie
dużo  większe  niż  robione  w  ciągu  roku  dziesiątki  remontów,  poprawiania
nawierzchni. Mówiliśmy na Komisji, że ul. Owocowa wymaga inwestycji, ale mimo
wszystko jednak nie wszystko do Pana Radnego dociera, dlatego pozwoliłam sobie
zabrać głos, bo takie informacje trzeba dementować, ludzie oglądają nas na sesjach
i mogą sobie wyobrażać różne rzeczy, ale prawda jest taka, że Fundusz Sołecki jest
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zaplanowany w ramach naszego budżetu. To jest budżet Gminy podzielony według
specjalnego przelicznika, który wymyślił ustawodawca na każdego mieszkańca i to
mieszkańcy decydują, na co te środki idą. Dziś chcą rozwijać swoje wioski w tym
kierunku, że chcą się doświetlać, remontować i w partnerstwie z Burmistrzem, który
w ramach tego samego budżetu dokłada środki, te inwestycje są możliwe. 

Przewodniczący  Rady  –  Paweł  Chyt  –  Ja  bym  sobie  życzył,  żeby  tylko  cztery
inwestycje,  ale  takie,  były co roku w budżecie  Gminy Pyrzyce,  skoro to są tylko
cztery, ale na miliony, a nie na dziesiątki tysięcy. Dodam jeszcze tylko do tego co Pan
mówił, faktycznie Pan chyba widzi we mnie wroga i dlatego Spółki Wodne zostały
dzisiaj  wyciągnięte  na  sesji.  Ja  Przewodniczącym  Rejonowego  Związku  Spółek
Wodnych jestem od października, a jesteśmy już jakiś czas w tej kadencji i jakoś przy
uchwalaniu poprzednich budżetów, na meliorację kwoty były te same i Pan tego nie
podnosił,  że  poprzedni  Zarząd,  że  poprzedni  Przewodniczący  nie  zabiegali  
o  pieniądze.  Teraz,  kiedy ja  zostałem Przewodniczącym, Pan to wszystko widzi  
i nagle problem melioracji stał się taki ważny. Także myślę, że może na Komisjach
niech Pan nas słucha i nie przekazuje błędnych informacji i później mieszkańcy mogą
mieć  mylne  opinie,  co  do  tego,  co  się  na  Komisjach  odbywa.  Jeżeli  chodzi
o inwestycje i to, że udało się Fundusz Sołecki również zaangażować w te rzeczy,
które można na wsiach zrobić, myślę, że faktycznie podążając torem Pani Burmistrz,
Sołtysom i  mieszkańcom trzeba  za to podziękować,  że wreszcie  zauważyli,  że  te
pieniądze można przeznaczyć i  zrobić konkretne  działania.  Takim sztandarowym
przykładem będzie to, że do świetlicy w Pstrowicach została doprowadzona woda
dzięki zaangażowaniu Funduszu Sołeckiego. Myślę, że to będzie taka sztandarowa
inwestycja,  że  w  końcu  do  wsi  z  Pana  okręgu,  Pana  świetlicy  dopłynęła  woda
i odpłynęły stamtąd ścieki,  to co się wydarzyło to na prawdę sukces poprzednich
wszystkich  Burmistrzów.  Niedawno  mieliśmy  okazje  otwierać  oficjalnie  drogę
w Giżynie, ja szczerze mówiąc w poprzednich latach w Giżynie często nie bywałem,
ale  ta  droga,  która  powstała  (  co  było  tam  wtedy  wcześniej)  jak  to  z  resztą  na
otwarciu  w  obecności  Pana  Marszałka  było  podkreślane,  że  prawdopodobnie  ta
droga po wojnie w żaden sposób nie była robiona, z resztą tam nie było drogi. To ja
sobie  życzę,  żeby  takich  inwestycji  były  cztery.  To  samo  się  tyczy  drogi
w Obrominie, również ogromna inwestycja i wykonana w taki sposób, że myślę, że
mieszkańcom  komfort  życia  zdecydowanie  się  poprawi.  Także  ja  życzę,  żeby
w kolejnych  budżetach  były  takie  4  inwestycje  i  były  realizowane  w  taki
kompleksowy  sposób.  Z  tych  inwestycji,  co  mamy  zaplanowane,  myślę,  że
ul. Głowackiego to jest naprawdę duże wyzwanie, nie wiemy jak to w rzeczywistości
się  skończy,  Pani  Burmistrz  dokładnie  to  na  Komisji  wytłumaczyła  przy  okazji
ul. Owocowej,  o  którą  się  Pan  tak  upomina,  że  jest  to  dla  nas  podstawowa
inwestycja, która już od lat czeka na realizację i po wykonaniu właśnie tej inwestycji
będziemy  mogli  pochylić  się  nad  mniejszymi  inwestycjami  typu  ul.  Owocowa.
Wtedy  będzie  można zrobić  nie  jedna,  ale  dwie,  czy  trzy  mniejsze  poprawiające
komfort  mieszkańców  mniejszych  ulic,  które  też  od  lat  nie  były  ulicami
remontowanymi, a ich stan pozwala tylko na wykonanie inwestycji, a nie na jakieś
doraźne naprawy, które nic nie dają. 

Radny Jerzy Wroński – Tak jak Państwo usłyszeliście filozofię z jednej strony Pani
Radnej Piotrowskiej, z drugiej Pana Przewodniczącego myślę, że nie ma już co na ten
temat debatować, chociaż nad tym można by było bardzo długo, to co mówił, co nie
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mówił,  ja  tego  z  palca  nie  wyssałem,  nie  zmyśliłem.  Ja  tylko  bardzo  delikatnie
poruszyłem sprawę, tylko melioracja i drogi, zobaczcie jak się rozwinęła dyskusja,
zaraz może jeszcze więcej się rozwinie, zobaczymy jak radni odniosą się do budżetu.
Tylko drogi i melioracja,  powiedziałem, że ja uważam, że to są za małe pieniądze.
Tak  Pani  Burmistrz,  rozmawialiśmy  na  wspólnej  Komisji,  debetowaliśmy  nad
projektem  budżetu,  później  mieliśmy  swoje  Komisje,  tak,  zagłosowałem  za
projektem  budżetu  i  dzisiaj  zagłosuję,  tylko  grzecznie  się  zwróciłem,  że  tych
pieniędzy jest za mało po rozmowie ze specjalistą i to wszystko i na dróżki nasze
polne też, proszę wyjść Pani Burmistrz za swój ogród i zobaczyć jak wygląda droga.

Burmistrz Pyrzyc - Marzena Podzińska – Na tej samej Komisji  powiedziałam Panu,
że tak, jest za mało. Proszę mi znaleźć dzisiaj skąd i komu mamy zabrać, żeby tam
zwiększyć. I nie musi mnie Pan zapraszać, bo ja na swój ogród chodzę i widzę, ale
też Panu powiedziałam, to co się tam dzieje to jest właśnie sprawa melioracji i pól
i nie tylko tam, więc to, że jest za mało środków to tak jest i nie tylko w melioracji. Za
mało środków jest na wydatkach bieżących jeżeli chodzi o nasze jednostki, za mało
środków jest na inwestycje, za mało środków jest na wiele innych rzeczy, o których
moglibyśmy mówić.  Niech Pan zwróci  uwagę na to co już robimy, na to jak ten
budżet nam rośnie, nie „manna z nieba”, to jest praca. Raz pochylmy się nad tym, że
my wszyscy tutaj siedzący, którzy pracują nad tym budżetem, i radni i pracownicy
Urzędu, my wiemy, że tych środków jest za mało, ale niestety nie stworzymy ich.
Nie  chcąc  obciążać  mieszkańców  podatkami,  a  szukając  rozwiązań  to  i  tak
zwiększamy ten budżet,  niech Pan zobaczy ile on wzrósł.  Ja Panu powiedziałam,
budżet  od listopada jest  w rękach radnych,  proszę przekładać  jak sobie Państwo
życzycie, zabierać  z jednej inwestycji, jednostki i przekładać. Ja go ułożyłam tak jak
mogłam, jakie możliwości miałam, żeby zabezpieczyć płynność finansową Urzędu,
jednostek  i  zabezpieczyć  jeszcze  inwestycje.  Ja  Panu  mówię  o  inwestycji
ul. Głowackiego i dodatkowych innych inwestycjach, które będą  nas kosztowały 7,
a może więcej milionów i zastanawiam się bardzo mocno jak to zrealizuję, ale chcę
się tego zadania podjąć, bo wiem, że jeżeli tego nie zrobię, to ciągle będą się ciągnęły
za nami zadania takie, które są determinujące. Jeżeli zrobimy te większe zadania, to
możemy  się  pochylić  nad  ulicą  Owocową.  Uważam,  że  ulica  Owocowa  jest  do
zrobienia, ale jako inwestycja, od początku do końca, tak jak ulica Słowackiego, nie
żaden doraźny remont, który za chwilę zostanie rozjeżdżony samochodem, to jest
miasto i  w centrum miasta ta ulica musi zostać zrobiona prawidłowo, porządnie,
żeby mogła być funkcjonalna. To nie jest kwota 100 tyś, tylko ponad milion, więc
zrealizujmy  to  do  czego  się  zobowiązaliśmy,  to  co  jest  największym  zadaniem.
Zadanie  przejęte  z  Powiatu,  ul.  Głowackiego  w  takim,  a  nie  innym  stanie,
zobowiązania wszystkich Burmistrzów, Rad, do tego, że ta droga będzie zrobiona
dla przedsiębiorców, dla mieszkańców, więc wywiążmy się. Następnie rok 2019 jest
kolejnym rokiem, gdzie takich ulic jak Owocowa możemy zrobić dwie. Kończymy
ul. Słowackiego w etapach, proszę zwrócić uwagę na to co robimy.

Radny Jerzy Wroński – Pani Burmistrz, ale ja nie powiedziałem, że jest zły budżet, ja
tylko wypowiedziałem się w dwóch kwestiach, a rozwiązaliście tutaj wojnę. 

Burmistrz Pyrzyc - Marzena Podzińska – Nie wojnę Panie Radny, my też mamy tą
świadomość i dlatego prosiłam Pana i proszę wszystkich, że jeżeli będziemy na tych
spotkaniach to przekonujmy do tego problemu, który dotyczy nas wszystkich. Sam
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Pan się zobowiązał, że wejdzie Pan ze mną w dyskusję, bo zgadza się Pan ze mną,
tylko nie twórzmy czegoś, czego dzisiaj przy tym budżecie nie możemy zwiększyć.

 Przewodniczący  Rady -  Paweł  Chyt  –  Panie  Radny,  poruszył  Pan dwa tematy,
pierwszy to melioracje i uderzył Pan we mnie, że nie zabiegam o pieniądze, a drugi
to  drogi  i  twierdził  Pan,  że  ja  każe rolnikom budować te  drogi.  To były  te  dwa
tematy, a co było na komisji to myślę, że wszyscy wiedzą.

Radny Dariusz Jagiełło – Praktycznie od godziny mówimy o jednym, faktycznie
bardzo trudne tematy, a dlatego trudne, bo dotyczą wyborów. Gdybyśmy mieli te
miliony, które można było włożyć w remont dróg, czy budowę dróg dla rolników, to
na pewno tak by się stało. Pan Przewodniczący faktycznie na tych spotkaniach, na
których  byliśmy mówił, że wyda się 10 tyś. zł na remont drogi polnej i te pieniądze
będą wrzucone w błoto, bo za miesiąc, za pół roku i tak te drogi będą rozjeżdżone 
i tak rolnik będzie miał problem. Jeżeli Pani Burmistrz słysząc taki głos człowieka,
który  jest  z  tego  środowiska,  pracuje  na  tych  polach,  jeździ  po  tych  drogach,  to
zastanawiając się na pewno wybierze kwestię pomocy tym ludziom, którym zalewa
mieszkania, którzy nie mogą wejść do swoich mieszkań, gdzie są starsi ludzie, gdzie
są dzieci i te wybory muszą nas w jakiś sposób dyscyplinować. Bo takie mówienie, że
chciałem ten ”kamyczek” wrzucić do czegoś, ale przecież to nie o to chodzi, żeby
wrzucać  ten  „kamyczek”  za  każdym razem,  później  się  troszkę  wycofywać,  a  ta
dyskusja  do niczego nie  doprowadza.  Jesteśmy takim,  a  nie  innym samorządem,
cieszę  się  bardzo,  że  Pani  Burmistrz  powiedziała,  że  idzie  ku  dobremu,  że  jest
zmniejszany dług. Ten budżet jest bardzo ważny, ale jakieś jednostkowe sytuacje nie
mogą doprowadzać do takiej długiej wymiany zadań, udowadniania sobie swoich
racji,  bo  to  do  niczego  nie  doprowadza.  Mamy  cały  czas  też  te  duże  sytuacje
finansowe  jak np.  oświata, będziemy się borykać z tymi problemami jeszcze nie rok,
nie dwa, a na pewno dużo więcej. Bardzo bym poprosił, żeby rozmawiać na temat 
i te wybory niech potrafią nas trochę doprowadzać do tego, że te podnoszone ręce na
komisjach są rozsądnie podnoszone i z pełną świadomością.

Nie wniesiono więcej głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pyrzyce na rok 2018 (Druk Nr 416/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 14; za - 14, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/370/17  stanowi  załącznik  Nr  15  do
protokołu.

Burmistrz  Pyrzyc  –  Marzena Podzińska –  Bardzo  dziękuję  za  przyjęcie  projektu
budżetu,  który  tak  jak  mówiłam będzie  ewaluował,  będzie  się  zmieniał.  W tym
miejscu  chciałam  podziękować  jeszcze  Pani  Skarbnik,  pracownikom  Urzędu  
i jednostek za wspólną pracę, za przygotowania i za realizację. 

Do punktu 6 porządku
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Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  zmiany  Wieloletniej
Prognozy Finansowej Gminy Pyrzyce (Druk Nr 417/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 16 do protokołu. 

Skarbnik Gminy – Danuta Bartków –  Zanim odczytam uchwałę jeszcze powiem
jedną rzecz, że to jest piąty budżet, który jest budżetem nadwyżkowym i piąty rok
dajemy sobie radę bez kredytu, a spłacamy kredyt z dochodów bieżących.

Następnie:
Skarbnik  Gminy  –  Danuta  Bartków  –  Odczytała  Uchwałę  Nr  CCCL.549.2017
Składu  Orzekającego   Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  w  Szczecinie  z  dnia  
24 listopada 2017 r. w sprawie wydania opinii o przedłożonym projekcie uchwały 
w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Pyrzyce na
lata 2018 – 2026, która stanowi załącznik Nr 17 do protokołu. 

                                                                                                   Wyszli radni: 
                                                                                                       Mariusz Majak godz. 14:23
                                                                                                    Łukasz Michalski godz. 14:23
                                                                                                             Stan radnych na sali: 12
                                                                               Wrócił radny Łukasz Michalski godz. 14:25
                                                                                                             Stan radnych na sali: 13
                                                                                    Wrócił radny Mariusz Majak godz.
14:27
                                                                                                               Stan radnych na sali: 14

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 18 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 19 do protokołu.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie  uchwalenia  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Pyrzyce
(Druk Nr 417/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 14; za - 14, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/371/17  stanowi  załącznik  Nr  20  do
protokołu.

Do punktu 7 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy

na rok 2017 (Druk Nr 452A/17).

Projekt uchwały Druk Nr 452A/17 stanowi załącznik Nr 21 do protokołu. 
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Projekt uchwały Druk Nr 452/17 stanowi załącznik Nr 22 do protokołu.

Skarbnik  Gminy  –  Danuta  Bartków –  Powiem  dlaczego  jest  autopoprawka,  bo
projekt autopoprawki omawiany był tylko na Komisji Edukacji, natomiast Komisja
Budżetu miała posiedzenie 19 grudnia,  czyli  przed takim faktem, że na rachunek
budżetu  wpłynęła  kwota  114.335,00  zł  z  Ministerstwa  Rozwoju  Finansów.
W związku  z  tym,  że  Ministerstwo  Finansów  przeliczyło  część  wyrównawczą
subwencji ogólnej i okazało się, że dochody na jednego mieszkańca są niższe niż 80%
wyliczonych  i  przekazywanych  nam  na  rok  2017,  w  związku  z  tym  z  rezerwy
ogólnej  otrzymaliśmy  tą  kwotę  jako  wyrównanie  do  2017roku.  Wprowadziliśmy
z drugiej  strony  na  wydatki  majątkowe  zapisując  to  w  rezerwę  majątkową,
w związku  z  tym,  ze  na  koniec  roku  poprawi  nam  to  wskaźnik  do  art.  243,  te
pieniądze zostaną oczywiście na rachunku jako niewykorzystane, gdyż dzisiaj mamy
już praktycznie koniec roku.

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa (Druku Nr 452/17) – opinia stanowi załącznik Nr 23 do

protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych (Druk Nr 452A/17– opinia

stanowi załącznik Nr 24 do protokołu.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2017 (Druk Nr 452A/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 14; za - 14, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/372/17  stanowi  załącznik  Nr  25  do
protokołu.

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Ogłosił przerwę w obradach sesji.
                                                                                                                     Przerwa godz. 14:30

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Wznowił obrady sesji po przerwie. 
                                                                                                               Po przerwie godz. 14:48
                                                                                                           
                                                                                                Wyszli: Radny Łukasz Michalski,
                                                                                                             Radna Krystyna Wilman
                                                                                                              Stan radnych na sali: 12

Do punktu 8 porządku
Projekt  uchwały  w  sprawie  ustalenia  kwoty  wydatków

niewygasających  z  upływem roku budżetowego  2017  oraz  ustalenia
planu finansowego tych wydatków (Druk Nr  428/17).
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Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 26 do protokołu. 

Burmistrz  Pyrzyc  –  Marzena  Podzińska –  Proszę  o  przyjecie  kwoty  wydatków
niewygasających  z  upływem  roku  budżetowego  2017  oraz  ustalenia  planu
finansowego tych wydatków. Jest to kwota 203.660,00 zł i dotyczy to dwóch zadań:
remontu  dachu  na  Szkole  Muzycznej,  jak  również  przebudowy  świetlicy  
w miejscowości Mechowo. Zostały  wydłużone umowy w związku z zakończeniem
tych  inwestycji,  spowodowane  warunkami  atmosferycznymi,  jak  również  późno
rozstrzygniętymi  przetargami,  podpisanymi  umowami,  gdzie  wykonawcy  nie
zdołają się  wywiązać z pierwszych terminów, czyli  do końca grudnia 2017 roku,
więc  terminy  zostały  przesunięte  i  przesuwamy  zadania.  Jeżeli  chodzi  o  remont
dachu na Szkole Muzycznej to jest 53.660,00 zł, natomiast jeżeli chodzi o przebudowę
i  remont  świetlicy  w  Mechowie  to  jest  kwota  15.000,00  zł,  kwoty  te  zostają
przełożone na rok następny, ale są to środki finansowe roku 2017. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 27 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 28 do protokołu.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie  ustalenia  kwoty  wydatków  niewygasających  z  upływem  roku
budżetowego  2017  oraz  ustalenia  planu  finansowego  tych  wydatków  
(Druk Nr  428/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 12; za - 12, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/373/17  stanowi  załącznik  Nr  29  do
protokołu.

Do punktu 9 porządku
Projekt  uchwały w sprawie  nabycia  nieruchomości  oznaczonej

jako działka nr 137/1 obręb 003 miasta Pyrzyce na rzecz Gminy Pyrzyce
(Druk Nr 429/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 30 do protokołu. 

Burmistrz Pyrzyc – Marzena Podzińska – Proszę o przyjęcie  uchwały w sprawie
wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie  na własność dla Gminy Pyrzyce działki
położonej  w obrębie ulicy Obojna.  Jest  to własność Krajowego Ośrodka Wsparcia
Rolnictwa, o którą to działkę występowaliśmy już dłuższy czas, dostaliśmy zgodę na
przekazanie nam tej działki nieodpłatnie i działkę tę będziemy przeznaczać na drogę
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od  Obojna  do  ul.  Warszawskiej,  która  będzie  łączyła  się  z  naszą  obecnie  drogą
gminną.

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 31 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 32 do protokołu.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt -  Poddał pod głosowanie projekt uchwały
w sprawie nabycia nieruchomości oznaczonej jako działka nr 137/1 obręb 003 miasta
Pyrzyce na rzecz Gminy Pyrzyce (Druk Nr 429/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 12; za - 12, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/374/17  stanowi  załącznik  Nr  33  do
protokołu.

Do punktu 10 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 1 do Uchwały 

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
430/17) (Sołectwo Brzesko)

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 34 do protokołu. 

Sekretarz  Gminy  Dorota  Grzybowska  –  Przedkładamy  pod  obrady  21  uchwał
dotyczących zmiany zapisów w statutach Sołectw, które dotyczą odpisów na rzecz
Sołectwa.  W związku z  tym,  że  zmiana ta  wymaga przeprowadzenia  konsultacji
społecznych, to takie konsultacje odbyły się w poszczególnych Sołectwach.  Na 21
Sołectw,  18  wyraziło  zgodę na  przyjęcie  takiej  uchwały,  3  Sołectwa  nie  wyraziły
zgody  i  są  to:  Sołectwo  Okunica,  Stróżewo  oraz  Krzemlin.  Na  komisjach
wyjaśniliśmy  przedmioty  niejasności  jakie  powstały  podczas  podejmowania  tych
uchwał. W związku z tym, że konsultacje nie są wiążące bezpośrednio dla organu
podnoszącego zmiany w statucie, wyjaśniono poszczególnym Sołectwom zapisy, do
czego one miały służyć. Sołectwa ostały odpowiednie pisma z informacją,  że nie są
to środki,  którymi Sołectwo może zarządzać i nikt nie odbiera Sołectwu środków
finansowych.  Wszystkie  środki  z  wpływów,  jakie  dotyczą  wynajmu  świetlic,
znajdują się po stronie dochodowej w budżecie i te pieniądze są przekazane również
po  stronie  wydatkowej  na  utrzymanie  świetlić.  W  związku  z tym,  że  odpis  na
fundusz sołecki jest zapisem martwym, a Sołectwa korzystają z funduszu sołeckiego,
do którego Gmina co roku dokłada środki na realizację zadań, na różne  zadania
inwestycyjne oraz na zakupy, w związku z tym na wniosek Sołtysów, Pani Burmistrz
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podjęła  decyzję  o  przygotowaniu  zmian  w  statutach.  W związku  z  tym  bardzo
proszę  Wysoką  Radę  o  podjęcie  tych  21  uchwał  dotyczących  zmiany  zapisów
w statutach.

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 35 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 36 do protokołu.

                                                                       Wrócił Radny Łukasz Michalski, godz. 14:55
                                                                                                        Stan radnych na sali: 13

Radny  Mariusz  Majak  –  Pewnie  Rada  przyjmie  zmiany  w  statutach,  a  jeżeli
przyjmie,  to  należy  uwzględnić  pewien  fakt,  w poprzednich  budżetach  mieliśmy
kwotę 136.858,00 zł  na odpis,  na zabezpieczenie  dla  sołectw takiej  kwoty.  Był  to
swego rodzaju budżet obywatelski, chociaż nie taki jak obecne fundusze sołeckie, czy
budżet partycypacyjny, który mamy w tej chwili, który będzie realizowany w 2018
roku.  Więc  jeżeli  nie  zabezpieczamy  takich  środków  na  tego  typu  wydatki,
proponowałbym,  aby  w  przyszłym  roku  zwiększyć,  może  tą  pulę  budżetu
obywatelskiego o kwotę chociażby zbliżoną do tego odpisu na rzecz Sołectw. Taka
sugestia, ponieważ rezygnujemy z jakiejś części budżetu obywatelskiego na wsiach,
więc można byłoby powiększyć proponowaną pulę wydatków na 2019 rok. 

Burmistrz Pyrzyc - Marzena Podzińska -  Tak było to zaplanowane, ale nigdy nie
było  rozwiązywane,  a  chciałabym  przypomnieć,  że  poza  tym,  że  nie  było  to
rozwiązywane dokładaliśmy do funduszy sołeckich i to nie była kwota 153, tylko
były  to  kwoty  powyżej  200  jak  i  więcej  tysięcy.  Więc  pomimo,  że  nie
rozwiązywaliśmy i nie wydatkowaliśmy tych środków, to wydatkowaliśmy środki
jeszcze  raz  takie,  albo  i  większe  na  zabezpieczenie  tych  zadań  jeżeli  chodzi  
o fundusze sołeckie. Możemy uznać, że my te środki na terenach wiejskich w tych
takich budżetach obywatelskich (jak Pan mówi) stricte patrząc, że fundusz sołecki też
jest  budżetem  obywatelskim,  dokładaliśmy  już  i  dokładamy.  W  tym  roku
przewidziana kwota do dołożenia jest chyba w granicach jeszcze większych niż te
200 tyś., więc jeżeli chodzi o zwiększenie budżetu obywatelskiego na pewno też taka
propozycja przed wydaniem zarządzenia będzie do Państwa skierowana, ale myślę,
że nie możemy tego łączyć z tą kwotą tych 153 tyś., bo my dokładamy do funduszy
sołeckich dużo więcej. 

Radny  Mariusz  Majak  –  Chodzi  mi  o  to,  że  oprócz  budżetu  obywatelskiego   
w kwocie ponad 200 tyś, była ta kwota co roku jeszcze zabezpieczona, było 200 tyś.
plus jeszcze 130 tyś., o to mi tylko chodziło, ja wiem, że budżety obywatelskie są
większe.

Nie wniesiono więcej głosów w dyskusji

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 1 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
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w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 430/17) (Sołectwo Brzesko).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/375/17  stanowi  załącznik  Nr  37  do
protokołu.

Do punktu 11 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 2 do Uchwały 

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
431/17) (Sołectwo Brzezin).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 38 do protokołu.

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 39 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 40 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 2 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 431/17) (Sołectwo Brzezin).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/376/17  stanowi  załącznik  Nr  41  do
protokołu.

Do punktu 12 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 3 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
432/17) (Sołectwo Czernice).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 42 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 43 do protokołu.
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2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik
Nr 44 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 3 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 432/17) (Sołectwo Czernice).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/377/17  stanowi  załącznik  Nr  45  do
protokołu.

Do punktu 13 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 4 do Uchwały 

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
433/17) (Sołectwo Giżyn).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 46 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 47 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 48 do protokołu.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 4 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 433/17) (Sołectwo Giżyn).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/378/17  stanowi  załącznik  Nr  49  do
protokołu.

Do punktu 14 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 5 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
449/17) (Sołectwo Krzemlin).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 50 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 51 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 52 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 5 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 449/17) (Sołectwo Krzemlin).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 12, przeciw - 1, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/379/17  stanowi  załącznik  Nr  53  do
protokołu.

Do punktu 15 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 6 do Uchwały Nr

XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
434/17) (Sołectwo Letnin).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 54 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 55 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 56 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 6 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 434/17) (Sołectwo Letnin).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/380/17  stanowi  załącznik  Nr  57  do
protokołu.

Do punktu 16 porządku
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Projekt uchwały w sprawie  zmiany załącznika nr 7 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
435/17) (Sołectwo Mechowo).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 58 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 59 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 60 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 7 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 435/17) (Sołectwo Mechowo).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/381/17  stanowi  załącznik  Nr  61  do
protokołu.

Do punktu 17 porządku
Projekt uchwały w sprawie  zmiany załącznika nr 8 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
436/17) (Sołectwo Mielęcin).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 62 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 63 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 64 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 8 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 436/17) (Sołectwo Mielęcin).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/382/17  stanowi  załącznik  Nr  65  do
protokołu.
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Do punktu 18 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 9 do Uchwały 

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
437/17) (Sołectwo Młyny).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 66 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 67 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 68 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 9 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 437/17) (Sołectwo Młyny).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/383/17  stanowi  załącznik  Nr  69  do
protokołu.

Do punktu 19 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 10 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk
Nr 438/17) (Sołectwo Nieborowo).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 70 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 71 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 72 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 10 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 438/17) (Sołectwo Nieborowo).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/384/17  stanowi  załącznik  Nr  73  do
protokołu.

Do punktu 20 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 11 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk
Nr 439/17) (Sołectwo Nowielin).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 74 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 75 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 76 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 11 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 439/17) (Sołectwo Nowielin).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/385/17  stanowi  załącznik  Nr  77  do
protokołu.

Do punktu 21 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 12 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk
Nr 440/17) (Sołectwo Obromino).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 78 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 79 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 80 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 12 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 440/17) (Sołectwo Obromino).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/386/17  stanowi  załącznik  Nr  81  do
protokołu.

Do punktu 22 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 13 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
450/17) (Sołectwo Okunica).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 82 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 83 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 83 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 13 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 450/17) (Sołectwo Okunica).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/387/17  stanowi  załącznik  Nr  84  do
protokołu.

Do punktu 23 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 14 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
441/17) (Sołectwo Pstrowice).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 86 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 87 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 88 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 14 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 441/17) (Sołectwo Pstrowice).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/388/17  stanowi  załącznik  Nr  89  do
protokołu.

Do punktu 24 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 15 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
442/17) (Sołectwo Pyrzyce).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 90 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 91 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 92 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 15 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 442/17) (Sołectwo Pyrzyce).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/389/17  stanowi  załącznik  Nr  93  do
protokołu.

Do punktu 25 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 16 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
443/17) (Sołectwo Rzepnowo).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 94 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 95 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 96 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 16 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 443/17) (Sołectwo Rzepnowo).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała  została  podjęta.  Uchwała  Nr  XLIV/390/17  stanowi  załącznik  Nr  97  do
protokołu.

Do punktu 26 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 17 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
444/17) (Sołectwo Ryszewko).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 98 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 99 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 100 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 17 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 444/17) (Sołectwo Ryszewko).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/391/17 stanowi załącznik Nr 101 do
protokołu.

Do punktu 27 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 18 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
445/17) (Sołectwo Ryszewo).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 102 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 103 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 104 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 18 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 445/17) (Sołectwo Ryszewo).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/392/17 stanowi załącznik Nr 105 do
protokołu.

Do punktu 28 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 19 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
451/17) (Sołectwo Stróżewo).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 106 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 107 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 108 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 19 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 451/17) (Sołectwo Stróżewo).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/393/17 stanowi załącznik Nr 109 do
protokołu.

Do punktu 29 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 20 do Uchwały

Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
446/17) (Sołectwo Turze).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 110 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 111 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 112 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 20 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej  
w  Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 446/17) (Sołectwo Turze).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/394/17 stanowi załącznik Nr 113 do
protokołu.

Do punktu 30 porządku
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Projekt uchwały w sprawie zmiany załącznika nr 21 do Uchwały
Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej w Pyrzycach z dnia 30 czerwca 2005 r.
w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw  Gminy  Pyrzyce  (Druk  Nr
447/17) (Sołectwo Żabów).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 114 do protokołu. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 115 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 116 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie zmiany załącznika nr 21 do Uchwały Nr XXXIX/304/05 Rady Miejskiej
w Pyrzycach  z  dnia  30  czerwca  2005  r.  w sprawie  uchwalenia  statutów  sołectw
Gminy Pyrzyce (Druk Nr 447/17) (Sołectwo Żabów).
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/395/17 stanowi załącznik Nr 117 do
protokołu.

Do punktu 31 porządku
Projekt  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  planu  pracy  Rady

Miejskiej w Pyrzycach na 2018 rok (Druk 448/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 118 do protokołu. 

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Otrzymaliście Państwo plan Pracy Rady, który
był na komisjach do konsultacji. Wnioskodawcą projektu planu Pracy Rady Miejskiej
jest Przewodniczący. 

Opinie stałych komisji Rady:
1) K. Budżetu i Rolnictwa – opinia stanowi załącznik Nr 118 do protokołu.
2) K. Edukacji, Bezpieczeństwa i Spraw Społecznych – opinia stanowi załącznik

Nr 116 do protokołu.

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  Bezpieczeństwa  i  Spraw  Społecznych  –
Waldemar Lemiesz – złożył w imieniu komisji wniosek o wprowadzenie w miesiącu
październiku następujących tematów:
- Informacja z działalności Geotermii Pyrzyce Spółka z o.o. 
- Informacja z działalności Pyrzyckiego Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o.
w Pyrzycach.

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  Bezpieczeństwa  i  Spraw  Społecznych  –
Waldemar Lemiesz – Ze względu na to, że nasza kadencja się kończy, to chcieliśmy
wprowadzić i jeszcze znać informację z działalności tych dwóch instytucji.
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Przewodniczący Rady - Paweł Chyt –  K woli wyjaśnienia, faktycznie te dwa tematy
były zwykle tematami sesji listopadowych, jako, że w listopadzie będziemy już po
wyborach,  więc  nasza  rada  już  nie  planowała  w  planie  pracy  tematów
merytorycznych, pozostawiliśmy je nowej radzie, ale jak najbardziej Państwo mają
taką  możliwość  i  ja  również  wyrażam  zgodę  i  akceptuję,  żeby  w  miesiącu
październiku była się taka informacja.

Radny Mariusz Majak – Widzę tutaj pewną dysharmonię, w lutym w planie pracy
mamy  przewidzianą  „Informację  o  stanie  dróg  i  chodników  wojewódzkich,
planowanych  inwestycjach  oraz  harmonogram  oczyszczania  ulic  powiatowych
i wojewódzkich”, natomiast nie widzę informacji o naszym mieniu gminnym, więc
wnoszę o wprowadzenie w lutym:
-  Informacji   o  stanie  dróg,  chodników,  placów,  parków,  skwerów  gminnych,
planowanych inwestycjach  i  remontach bieżących  na tych nieruchomościach oraz
harmonogram oczyszczania tych nieruchomości.
Czyli analogicznie jak chodzi o drogi wojewódzkie i powiatowe, ale myślę, że przede
wszystkim powinniśmy interesować się mieniem gminnym.

Chciałbym zawnioskować, aby w miesiącu kwietniu wprowadzić:
-  Informację z działalności Straży Miejskiej z uwzględnieniem działań kontrolnych
w     zakresie ochrony środowiska.  
Chodzi  o  przedstawienie  informacji  o  kontroli  jakości  używanych  materiałów
opałowych przez mieszkańców Gminy Pyrzyce, czy takie działania są prowadzone
szczególnie mnie to interesuje i proponowałbym, żeby rozszerzyć plan pracy o taki
punkt w miesiącu kwietniu. 

Nigdy  nie  mieliśmy  jeszcze  informacji  o  stanie  naszych  murów  obronnych  oraz
o wykonywanych przeglądach murów i baszt obronnych, proponowałbym, aby rada
taką informację uzyskała od Pani Burmistrz czyli:
- Informację o stanie murów obronnych i baszt oraz o wykonywanych przeglądach.
Proponowałbym, żeby to wprowadzić w czerwcu w czasie sesji absolutoryjnej. 

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Ja odniosę się do wniosków Pana radnego, to
prawda  jeżeli  chodzi  o  miesiąc  luty,  w  tamtym  roku  po  raz  pierwszy
wprowadziliśmy  ten  punkt  „Informację  o  stanie  dróg  i  chodników…”  w  takim
samym brzmieniu jak teraz, wtedy też Pan wnioskował o dołączenie do tematu stanu
dróg gminnych. Ja myślę, że nawet dzisiejsza sesja pokazała, że my o tych drogach
gminnych dyskutujemy przy każdej okazji, jest to problem dosyć duży i przy okazji
pokazała to sesja lutowa w tym roku, ten temat może gdzieś na bok zostać odsunięty,
ja  bardziej  starałbym się żebyśmy się skupili  na zaproszonych gościach i  na tych
informacja, które możemy od nich pozyskać, bo stan dróg gminnych w zasadzie na
każdej  sesji  jest  poruszany  przy  różnych  okazjach.  Osobiście  wnioskowałbym,
żebyśmy  tej  zmiany  nie  wprowadzali,  żeby  pozostawić  jednak  miesiąc  luty
wyłącznie do dyspozycji stanowi dróg powiatowych i wojewódzkich, ale oczywiście
Państwu wniosek do głosowania przedłożę. Jeżeli chodzi o Straż Miejską i kontrolę,
już nie pamiętam, to chyba w tamtym roku też Pan o Straż Miejską wnioskował, my
również to chyba przyjmowaliśmy, to również pod Państwa głosowanie poddam.
Natomiast stan murów w miesiącu czerwcu.
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Radny Mariusz Majak – Pan Przewodniczący wnioski przedstawi pod głosowanie?

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Oczywiście, tak.

Radny Mariusz Majak – Chciałem się upewnić. Natomiast wydaje mi się, że to jest
takie „blokowe” zajęcie się kwestią dróg, nie chciałem już wnioskować o drogę S-3
(bo to już byłoby chyba trochę za dużo), ale drogi gminne jednak przede wszystkim
powinny być głosowane. Jeżeli chodzi o Straż Miejską uważam, że jest to formacja
szczególna, chociaż jest to wydział Urzędu Miejskiego, ale jednak ma specyficzne
zadania  i  myślę,  że  zawsze  świadomość  tego,  że  trzeba  składać  sprawozdanie,
wpływa pozytywnie na działalność każdej jednej komórki organizacyjnej, stąd ten
wniosek.  Natomiast chciałbym też mieć jakąś informację  jak wyglądają przeglądy
budowlane,  jeśli  chodzi  o  baszty.  Myślę,  że  to  jest  celowe  i  bardzo  proszę
o przegłosowanie tych wniosków. 

Radny Dariusz Jagiełło –  Kwestia dróg gminnych, bardzo ważna sprawa, bardzo
często rozmawiamy, ale żeby nie wyglądało to tak, że uciekamy od tematu, to ja bym
zaproponował, żeby w innym terminie była ta dyskusja na temat gminnych dróg, na
przykład zaraz w marcu,  a dlaczego? Dlatego,  że też sobie zdaję sprawę z takiej
sytuacji, że przyjedzie ktoś kto będzie odpowiadał za drogi wojewódzkie, przyjdzie
ktoś za drogi powiatowe i boję się, żeby nie była tutaj dyskusja na zasadzie bardziej
przepychanek  i  udowadnianie  sobie,  kto  za  co  odpowiada,  tylko  merytoryczna
dyskusja, co może województwo, co może powiat, a o drogach gminnych możemy
porozmawiać na następnej sesji, nawet argumentując to tym, że wiemy co proponuje
nam samorząd wojewódzki, czy powiatowy.

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Czyli Pan Radny jest za tym, żeby ten punkt
był w miesiącu marcu.

 Nie wniesiono więcej głosów w dyskusji.

 Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie  w  miesiącu  październiku  tematów:  „Informacja  z  działalności
Geotermii  Pyrzyce  Spółka  z  o.o.”  oraz  „Informacja  z  działalności  Pyrzyckiego
Przedsiębiorstwa Komunalnego Spółka z o.o. w Pyrzycach”.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Wniosek uzyskał akceptację Rady. 

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie w miesiącu lutym tematu: „Informacja  o stanie dróg, chodników,
placów,  parków,  skwerów  gminnych  oraz  harmonogram  oczyszczania  ww.
nieruchomości”.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 5, przeciw - 8, wstrzymało się - 0;

Wniosek nie uzyskał akceptacji Rady. 
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Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie  w  miesiącu  kwietniu  tematu:  „Informacja  z  działalności  Straży
Miejskiej  z  uwzględnieniem  działań  kontrolnych  w zakresie  ochrony  środowiska
(kontrola  jakości  używanych  materiałów  opałowych  przez  mieszkańców  Gminy
Pyrzyce)”.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 12, przeciw - 0, wstrzymało się - 1;

Wniosek  uzyskał akceptację Rady. 

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie  w  miesiącu  kwietniu  tematu:  „Informacja  o  stanie  murów
obronnych i baszt oraz o wykonywanych przeglądach”.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 10, przeciw - 0, wstrzymało się - 3;

Wniosek  uzyskał akceptację Rady. 

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Poddał  pod  głosowanie  wniosek
o wprowadzenie w miesiącu marcu tematu: „Informacja  o stanie dróg, chodników,
placów,  parków,  skwerów  gminnych  oraz  harmonogram  oczyszczania  ww.
nieruchomości”.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 9, przeciw - 3, wstrzymało się - 1;

Wniosek uzyskał akceptację Rady. 

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie  uchwalenia planu pracy Rady Miejskiej w Pyrzycach na 2018 rok (Druk
448/17) wraz z przyjętymi wnioskami.

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/396/17 stanowi załącznik Nr 121 do
protokołu.

Do punktu 32 porządku
Projekt  uchwały  w  sprawie  rezygnacji  z  nabycia  akcji  (Druk

Nr 453/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 122 do protokołu. 

Burmistrz Pyrzyc -  Marzena Podzińska –  Proszę o przyjęcie  uchwały w sprawie
rezygnacji  z  nabycia  akcji  od  Skarbu  Państwa,  a  są  to  akcje,  które  dotyczą
Zachodniopomorskiej Agencji Rozwoju Regionalnego Spółka Akcyjna w Szczecinie,
której  Gmina  Pyrzyce  jest  jednym z  4  współudziałowców posiadającym 19  akcji.
Każda akcja (tak jak macie Państwo w uzasadnieniu)  kosztuje  42 zł,  więc łącznie
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nasza wartość akcji to jest 798 zł. Pozostali udziałowcy  tej spółki jest to samorząd
województwa zachodniopomorskiego, w którego posiadaniu jest 47 367 akcji, Skarb
Państwa  224  akcje  i  Gmina  Stepnica  10  akcji.  Otrzymaliśmy  21  grudnia  od
Zachodniopomorskiej  Agencji  Rozwoju  Regionalnego  propozycję  nabycia  przez
Gminę  Pyrzyce  od  Skarbu  Państwa  udziału  0,46%  kapitału  zakładowego  spółki.
W związku z tym, że tylko rada jest kompetentna, do tego aby zbywać lub nabywać
akcje  i udziały  w  spółkach,  zwracam  się  do  Państwa  z  tą  prośbą  o  to  żeby  nie
zrezygnować z nabycia  tych akcji,  ponieważ jesteśmy w tej  Spółce  od 2005 roku,
trudno  nam  ustalić  jakie  korzyści  mieliśmy  z  bycia  udziałowcami  tej  Spółki,  na
pewno w ostatniej kadencji żadnych namacalnych korzyści nie mieliśmy. W związku
z tym 6 kwietnia 2017 roku wystąpiłam do Spółki z propozycją sprzedaży naszych
akcji,  jednak  do  dnia  dzisiejszego  nie  otrzymaliśmy  żadnej  informacji,  natomiast
otrzymaliśmy propozycje zakupu akcji od Skarbu Państwa, który również chce zbyć
te akcje i stąd jest ta uchwała i prośba do Rady o rezygnację z nabycia przez gminę
tego pakietu akcji, który jest nam proponowany.

Nie wniesiono głosów w dyskusji.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie rezygnacji z nabycia akcji (Druk 453/17).

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za - 11, przeciw - 0, wstrzymało się - 2;

Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/397/17 stanowi załącznik Nr 123 do
protokołu.

Do punktu 33 porządku
Projekt  uchwały  w  sprawie  wniesienia  skargi  na  zarządzenie

zastępcze (Druk Nr 455/17).

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 124 do protokołu. 

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt –  Szanowni Państwo otrzymaliście materiały,
sprawa  dotyczy  wydania  zarządzenia  zastępczego  przez  Wojewodę
Zachodniopomorskiego do zmiany ulicy 2 Marca na ulicę Rodziny Ulmów i myślę,
że szersze informacje Pani Burmistrz nam przekaże.

Burmistrz  Pyrzyc  -  Marzena  Podzińska  –  Powiem od  razu  o  dwóch  projektach
uchwał, które są, czyli pierwsze jest to wniesienie skargi na Zarządzenie Zastępcze
Wojewody Zachodniopomorskiego, w którym to zmienił  nazwę ulicy 2 Marca na
Rodzinę  Ulmów  i  drugi  projekt  uchwały  to  jest  projekt  uchwały  zmiany  ulicy
2 Marca,  z  2  Marca  na  2  Marca,  ale  z  innym uzasadnieniem niż  ta  ulica  została
przyjęta w pierwotnej swojej wersji, czyli był to 1985 rok (jak pamiętam). Istotne jest
to,  że Zarządzenie Zastępcze,  które otrzymaliśmy od Wojewody daje  nam prawo
wniesienia  skargi  do  sądu  w  okresie  30  dni  od  dnia  otrzymania.  Zarządzenie
Zastępcze  zostało  wydane  13  grudnia  2017  r.  i  w  pouczeniu  mamy  możliwość
złożenia  w terminie  30  dni  odwołania,  czyli  termin  ten  upływa nam 12  stycznia
2018r. Cała sytuacja, która powstała, jeżeli chodzi o zmianę ulicy, wynika z ustawy,
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która jest z 1 kwietnia 2016 roku o zakazie propagowania komunizmu lub innego
ustroju  totalitarnego  poprzez  nazwy  budowli,  obiektów  i  urządzeń  użyteczności
publicznej.  Jeżeli  dany  samorząd  na  swoim  terenie  uznaje,  że  ma  nazwę  takich
obiektów ulic, miał czas od momentu wydania tej ustawy w okresie 12 miesięcy na
dokonanie zmiany tej ulicy, jeżeli nie dokonał zmiany w okresie 12 miesięcy, takiej
zmiany dokonuje Wojewoda zarządzeniem zastępczym. W związku z tym, że nie
podejmowaliśmy,  bo  jakby  dla  nas  mieszkańców,  dla  naszego  samorządu,  rady,
moich służb i dla mnie, ta ulica 2 Marca nie stanowiła propagowania komunizmu,
a musimy pamiętać jeszcze dodatkowo, że poza nazwą ulicy 2 Marca, która posiada
takie  uzasadnienie  obchodziliśmy  również  święto  Zakończenia  Walk  o  Pyrzyce.
Spotykacie się pod pomnikiem  od iluś lat i to są dwie połączone ze sobą rzeczy.
Więc po zapytaniu jednego z naszych mieszkańców, ówczesnego  członka zarządu
Miłosza Łuszczyka do IPN-u, czy ta ulica przypadkiem nie podlega pod tą ustawę,
otrzymał on pismo z IPN-u podpisane przez Pana Pawła Knapa, który oczywiście
stwierdził,  że  tak,  ta  ulica  zgodnie z  tą  ustawą,  o  której  powiedziałam,  powinna
zostać zdekomunizowana i zmieniona, jak również nie powinniśmy obchodzić tych
obchodów pod pomnikiem w dniu 2 marca. Poza tym pismem, które otrzymał Pan
Miłosz Łuszczyk, Gmina Pyrzyce, czyli samorząd nie otrzymał od IPN-u żadnej innej
informacji informującej nas bezpośrednio, że IPN ma takie zdanie. W związku z tym,
że  pojawiły  się  informacje  w mediach  i  te  informacje  do  nas  dotarły,  6  czerwca
zorganizowałam  spotkanie,  na  które  zaprosiłam  mieszkańców  ulicy  2  Marca,
Radnych Rady Miejskiej, naszych historyków, był obecny Pan  Profesor Rymar, który
jest dzisiaj z nami, Pan Mirosław Gryczka, który jest  mieszkańcem ulicy 2 Marca
i dyskutowaliśmy na temat, czy faktycznie opinia IPN-u jest słuszna, czy my się z nią
zgadzamy  i  czy  powinniśmy  dokonać  zmiany  z  innym  uzasadnieniem.  Na  tym
spotkaniu wypracowana została informacja, że nie dokonujemy zmiany i czekamy na
decyzję Wojewody, który opierając się oczywiście na opini IPN-u może podjąć lub
nie zmianę ulicy. We wrześniu wysłaliśmy pierwsze uzasadnienie do zmiany ulicy
2 Marca, na podstawie którego i opinii IPN-u Wojewoda w zarządzeniu zastępczym
13 grudnia wydał decyzję zmieniającą, opierającą się na opinii  IPN-u. Jednocześnie
chciałam zaznaczyć i  to  jest  bardzo ważne,  żebyście  Państwo zwrócili  uwagę,  że
14 grudnia  (czyli  dzień  po)   powstaje  ustawa  o zmianie  ustawy  o  zakazie
propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy jednostek
organizacyjnych,  jednostek  pomocniczych  Gminy,  budowli,  obiektów  i urządzeń
użyteczności  publicznej,  oraz  pomniki  oraz  ustawy  o  zmianie  ustawy  o zakazie
propagowania komunizmu lub innego ustroju totalitarnego przez nazwy budowli,
obiektów i  urządzeń  użyteczności  publicznej,  która  w art.  6  c  mówi  następująco
„skarga  do  Sądu  Administracyjnego  na  zarządzenie  zastępcze,  o  którym  mowa
w art. 3 ust. 1 oraz art. 6 ust. 2 przysługuje jednostce samorządu terytorialnego albo
związkowi, o którym mowa w art.  4 jedynie w przypadku, gdy brak możliwości
wykonania  obowiązku o którym mowa w art.  3  ust.  1  oraz art.  6  ust.  1  wynikał
z przyczyn niezależnych od tej jednostki albo związku. Jest to bardzo istotne jeżeli
chodzi o te dwie nasze dzisiejsze uchwały, bo ustawa nie została jeszcze podpisana
przez Prezydenta  Rzeczypospolitej  ,  jeżeli  zostanie podpisana to wejdzie w życie
w terminie  7  dni  od  jej  podpisania  i  nasze  odwołanie  nie  będzie  odwołaniem
skutecznym. Na spotkaniu,  które odbyło się 21 grudnia po wydaniu zarządzenia
zastępczego,  na  którym  również  spotkaliśmy  się  ponownie  z  mieszkańcami
ul. 2 Marca,  z  profesorem  Rymarem,  z  radnymi,  które  zainicjowałam,  zapytałam
mieszkańców i  obecnych,  co  robimy,  czy odwołujemy się,  czy dokonujemy innej
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zmiany nazwy ulicy, czy przyjmujemy nazwę ulicy, którą wskazuje Wojewoda. Na
spotkaniu większość obecnych było zdania, że należy pójść dwutorowo, czyli złożyć
odwołanie,  ale  i jednocześnie  też  przygotować  uchwałę  zmieniającą  tą  nazwę
z 2 Marca na 2 Marca, ale z innym uzasadnieniem, szerszym, tym uzasadnieniem,
którego nie było w tym pierwotnym projekcie uchwały. Jak może część z Państwa
wie,  a  część  Państwa  może  nie  wiedzieć  o  tym,  że  podobna  sytuacja  była
w Szczecinie  z  ulicą  26  Kwietnia,  z  podobnym  uzasadnieniem  historycznym  (ja
myślę,  że tu Pan Profesor  Rymar  na pewno do tego nawiąże)  i  tam Wojewoda
przychylił  się,  nie  dokonała  zmiany tej  ulicy.  Więc  nasze  uzasadnienie  do skargi
złożonej  do sądu jak i  do zmiany ulicy  jeżeli  chodzi  o nową naszą uchwałę,  jest
tożsame, ja je teraz odczytam, żebyście Państwo mieli świadomość jak brzmi teraz
nasze nowe uzasadnienie i czego dotyczy.

„Stosowanie do treści  art.18 ust.2 pkt 13 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku
o samorządzie gminnym do właściwości rady gminy należy podejmowanie uchwał
w sprawie nadawania nazw ulic i placów. Zgodnie z art.6 ust.2 i 3 ustawy z dnia
1 kwietnia  2016  roku  o  zakazie  propagowania  komunizmu  lub  innego  ustroju
totalitarnego przez nazwy budowli, obiektów i urządzeń użyteczności publicznej -
nazwa  ulicy  2  Marca  w  Pyrzycach  uznana  została  przez  Wojewodę
Zachodniopomorskiego za propagującą ustrój  komunistyczny na podstawie opinii
Instytutu  Pamięci  Narodowej  –  Komisji  Ścigania  Zbrodni  przeciwko  Narodowi
Polskiemu.

W Gminie Pyrzyce ,,dekomunizacja " nazw ulic rozpoczęła się już 20 grudnia
1989 roku, kiedy ówczesna Rada Miejska w Pyrzycach dokonała zmiany nazw ulic:
1. Dzierżyńskiego - na ul. Niepodległości,
2.Obrońców Stalingradu – na Stargardzką,
3. Bieruta – na Ogrodową.
Usunięciem  dalszych  nazw  ,,gloryfikujących"  ludzi  i  wydarzenia  z  lat  1945-1989
zajmowały  się  kolejne  kadencje  Radnych,  podczas  których  dokonano  zmiany
kolejnych nazw ulic:
1. Świerczewskiego – na Księcia Barnima I,
2. Majora Panasiuka – na Różaną,
3. Gomułki – na Willową.

Z uwagi na określony w art.  6 ust. 1 cyt. Ustawy termin, organy jednostek
samorządu  terytorialnego  zobligowane  były  do  dokonania  zmiany  nazewnictwa
w ciągu 12 miesięcy od daty wejścia w życie ustawy. W przypadku niedotrzymania
terminu  Wojewoda  został  uprawniony  do  wydania  zarządzenia  zastępczego,
w którym dokonuje zmiany poprzez nadanie nazwy zgodnie z art.  1,  w terminie
3 miesięcy od dnia, w którym upłynął ustawowy termin. 

W związku z powyższym Burmistrz Pyrzyc zorganizowała w dniu 6 czerwca
2017  roku  oraz  21  grudnia  2017  roku  otwarte  spotkania  z  mieszkańcami
reprezentującymi różne środowiska, na których poinformowała zgromadzonych, że
w  świetle  obowiązujących  przepisów  zmianie  może  ulec  nazwa  ulicy  2  Marca
i konieczne będzie podjęcie uchwały zmieniającej  lub ostatecznie Wojewoda może
wydać zarządzenie zastępcze. Mieszkańcy nie wyrazili zgody na dokonanie zmiany
w nazewnictwie  ul.  2  Marca  i  zawnioskowali  o  podjęcie  przez  Burmistrz  Pyrzyc
działań w celu zachowania dotychczasowej nazwy ulicy.

Zdaniem mieszkańców ulica 2 Marca wiąże się z bardzo ważnymi dla naszego
miasta faktami historycznymi a mianowicie :
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1. Data 2 marca to dzień przełomowy w dziejach naszego miasta, ponieważ tego dnia
w 1945 roku o piątej rano zakończyła się w Pyrzycach II wojna światowa, ucichły
trwające od 1 lutego strzały i wybuchy w mieście,
2.  Dzień  ten  oznacza  dla  Pyrzyc  i  dla  współcześnie  żyjących  w  nich  Polaków
początek końca niemieckich od 700 lat Pyrzyc i polskiego otwarcia dziejów Polski na
tym obszarze,
3. Dzień 2 marca 1945 roku rozpoczyna ,,marcowe narodziny polskiej administracji"
w Pyrzycach.  Należy  o  tym pamiętać,  pielęgnując  pamięć  o  polskich  pionierach,
utrwalając  w  świadomości  zbiorowej  pamięć  o  przełomowym  wydarzeniu
w dziejach liczącego osiemset lat miasta,
4. 2 marca to dzień, gdy ucichły strzały w Pyrzycach. Z piwnic zrujnowanego miasta
wychodzili  ludzie,  wśród  nich  żołnierze  Września  39.  Polacy  zamieszkujący  na
terenie  miasta,  w  tym  liczni  jeńcy  z  kampanii  wrześniowej  1939  roku,  którzy
rzeczywiście byli wyzwalani od przymusowej niewolniczej pracy na rzecz III Rzeszy,
do której byli tu wywożeni od 1939 roku, 
5.W  Pyrzycach  od  1990  roku  nie  obchodzono  dnia  wyzwolenia  tylko  ,,  Dzień
Zakończenia  Walk  o  Miasto  "  podczas  II  wojny  światowej  i  narodzin  polskich
Pyrzyc.

Wojewoda  Zachodniopomorski  w  dniu  13  grudnia  2017  roku  wydał
Zarządzenie zastępcze nr 5/2017 w sprawie zmiany ulicy ,, 2 Marca" na ul.,, Rodziny
Ulmów", która w żaden sposób nie ma powiązania z Gminą Pyrzyce. Uważamy, że
nazwa  ulic  powinna  być  najpierw  sposobem  upamiętnienia  osób  i  wydarzeń
ważnych dla lokalnej wspólnoty, a dopiero w dalszej kolejności – osób i wydarzeń
także z punktu widzenia historii narodowej. Przestrzeń miejska jest czymś, z czym
powinni identyfikować się jego mieszkańcy, a nic tak nie oswaja jak nazwa. Nazwa
ul. 2 Marca wrosła w świadomość wspólnoty pyrzyckiej. Wskazać należy, że obecnie
w  świadomości  mieszkańców  Pyrzyc  tylko  nieliczne  jednostki  mogą  sobie
uświadomić, co mogło spowodować nadanie ww. nazwy, tym bardziej, że nazwa ta
składa się wyłącznie z dnia i oznaczenia miesiąca (bez wskazania roku), dlatego też
otwiera  się  droga,  aby  tej  samej  nazwie  nadać  inne  zamieszczone  powyżej
uzasadnienie. Kolejnym argumentem za utrzymaniem w Pyrzycach ul. 2 Marca jest
pozostawienie w Szczecinie ul. 26 kwietnia. Jak stwierdził  dr Marcin Stefaniak: to
przełomowa data w historii miasta, bo tego dnia skończyła się władza nazistowska
Niemiec  w Szczecinie.  Idąc  przez  per  analogię  2  marca  to  data  przełomowa dla
mieszkańców  Pyrzyc,  która  upamiętnia  nie  tyle  moment  wkroczenia  wojsk
radzieckich, ale to dzień narodzin polskiej administracji, zakończenia walk o miasto
Pyrzyce, wyzwolenia Polaków spod okupacji niemieckiej i wreszcie początek końca
niemieckich od 700 lat Pyrzyc i polskiego otwarcia dziejów Polski na tym obszarze.
Są  to  wydarzenia,  które  zasługują  na  upamiętnienie  poprzez  zachowanie  nazwy
ul. 2 Marca  z  nowym  uzasadnieniem.  Realizując  wniosek  mieszkańców  Pyrzyc,
przedkładam  Wysokiej  Radzie  projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  nazwy  ulicy
2 Marca”. 

Takie samo uzasadnienie jest uzasadnieniem do sądu. Wracając do tej ustawy,
o której powiedziałam, która została wydana 14 grudnia 2017 r. możemy liczyć się
z tym, że nasze odwołanie do sądu nie zostanie rozpatrzone.  W związku z czym
patrząc dzisiaj na tą ustawę, a ja mogę powiedzieć sama, że miałam wątpliwości do
tego momentu i również na spotkaniu, czy powinniśmy iść dwutorowo, bo skoro
składamy odwołanie, czy powinniśmy przyjmować uchwałę? To patrząc dzisiaj na tą
ustawę, która już dzień po wydanych zarządzeniach wstrzyma nam odwołanie do
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sądu,  chyba zasadne jest to, żebyśmy spróbowali wystąpić do Wojewody ze zmianą
ulicy 2 Marca na   2 Marca z innym uzasadnieniem i przyjąć dzisiaj i jedną i drugą
uchwałę.  Bo jeżeli  pójdziemy w jednym i drugim kierunku,  a pierwszy kierunek
zostanie  zatrzymany, to  w przypadku kiedy Wojewoda nie zgodzi  się  z nowym
uzasadnieniem  naszej  uchwały,  to  również  będziemy  mieli  prawo  złożenia
odwołania do sądu. Jest Pan radca prawny, będzie mógł potwierdzić,   jeżeli  będą
mieli Państwo wątpliwości. I prosiłabym, jeżeli Pan Przewodniczący wyrazi zgodę,
również  o  zabranie  głosu Pana  Profesora  Rymara,  i  mieszkańca  Pana  Mirosława
Gryczkę  w  tym  temacie,  żebyście  Państwo  też  powiedzieli  swoje  zdanie  tak  jak
rozmawialiśmy na spotkaniach, i pierwszym i drugim, że jest to zasadne, bo cały
czas musimy też pamiętać,  że obchodzimy Święto  Zakończenia Walk o Pyrzyce.
Dziękuję i mogę oddać głos?

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt -  Udzielił głosu w dyskusji Panu Mirosławowi
Gryczce, mieszkańcowi ul. 2 Marca.

Pan  Mirosław  Gryczka -  mieszkaniec  ul.  2  Marca  -  Reprezentuję  mieszkańców
ul. 2 Marca,  ulicy,  o  której  niektórzy  nie  wiedzą  gdzie  ona  nawet  się  znajduje
w Pyrzycach.  Jest  to  uliczka  przymurka,  nie  długa  ulica,  ponad  200  metrów,
8 budynków jednorodzinnych, mieszkańców, aż ponad 31 osób (dokładnie nie wiem,
ale Pani Burmistrz swego czasu mówiła, że chyba 31 osób mieszkańców). Ulica, która
do 1 marca 1985 r. nazywana była ulicą Szkolną jako przedłużenie ulicy Szkolnej.
Proszę Państwa ulica 2 Marca to też już historia bardzo długa, nasza nowoczesna
historia, bo od 2 marca 1945 roku tworzyliśmy tutaj tą historię nowoczesną, historię
Pyrzyc.  Czy  należy  tą  historię  zapomnieć?  Czy  należy  tą  historię  wymazać
z pamięci?  Co mamy mówić dzisiaj  naszym już dorosłym dzieciom,  wnukom, co
mamy  mówić  nauczycielom,  którzy  uczyli  tej  historii,  wychowawcą,  którzy
prowadzili  pociechy,  dzieci,  młodzież  pod  pomnik,  obchodząc  uroczystość  tego
właśnie dnia. Proszę Państwa, co mamy powiedzieć rodzinom, tym którzy walczyli
o te  ziemie,  a  już  dzisiaj  ich  nie  ma  na  tej  ziemi,  sam  osobiście  uczestniczyłem
w wielu  obchodach,  uroczystościach,  chodziłem  również  pod  ten  pomnik  i  ci
weterani  wojenni  bardzo  aktywni,  którzy  się  angażowali  w  te  obchody,  mówię
dzisiaj już ich nie ma i myślę, że oni niespokojnie śpią z uwagi na to, co się zaczyna
wokół tego dziać. Odczucie moje i moich współmieszkańców jest takie, że te rzeczy
są postawione na głowie, tą historię się przewraca. Przewraca się totalnie,  a jest to
już naprawdę niebagatelny dorobek historyczny naszej historii. Nie można tego od
tak wprost,  jak to zacytuje Pana Profesora Rymara „wygumkować”.   I  żeby było
ciekawiej,  żeby  było  może  weselej,  śmieszniej  również  za  profesorem  Rymarem
powiem tak: że władza powinna mieć charakter, i powinna mieć coś co znoszą kury,
bo się raz chodzi pod pomnik, a raz się nie chodzi.  Co sądzić o tej władzy? Byłej
władzy,  minionej  władzy,  która  nam  zaszczepiła  obchodzenie  tych  świąt,  tej
uroczystości. I co dzisiaj sądzić? Że byliśmy wmanewrowani, byliśmy oszukani? My
się z tym nie godzimy. My chcemy, żeby ta historia dalej trwała, była kontynuowana.
Proszę  Państwa  po  zmianach  nazwy  ulicy  przyjdą  następstwa  porządkowo-
administracyjne.  Tam  są  pewne  koszty,  z  których  nas  się  zwalnia,  ale  są
bezwzględnie  takie,  które  trzeba  ponieść,  ale  przy  tym  wszystkim  nastąpi  jakaś
gonitwa, załatwianie i pewne wydatki też. Czy nie szkoda czasu i tych pieniędzy?
A może by tak przeznaczyć te środki finansowe na poprawienie nawierzchni ulicy
2 Marca? Ja wielokrotnie jeszcze jako radny apelowałem do władzy wykonawczej
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i dzisiaj też skorzystam z tej okazji, bo to jest naprawdę piękny ciąg pieszy wzdłuż
murów,  wałów,  fosy  dawnej,  czyli  infrastruktury  historycznej.  Tymi  ulicami
naprawdę dużo osób spaceruje, matki z wózkami, jest tu wspaniały plener zdjęciowy
dla  nowożeńców  i  myślę,  że  przyjdzie  taki  czas,  że  ta  nawierzchnia  będzie
poprawiona na tej  ulicy,  bo dalej  się  coś dzieje,  dalej  jest  prowadzona renowacja
murów obronnych, to co wiem będzie dalej prowadzona i przyjdzie taki czas, że na
pewno  doświadczymy  sytuacji  z  poprawioną  nawierzchnią.  Proszę  Państwa,
mieszkańcy mojej ulicy, ulicy 2 Marca nic nie mają przeciwko Rodzinie Ulmów. Jest
to bohaterska rodzina, naprawdę chylić czoła przed nimi, ale to nie ten obszar, to nie
te  zdarzenia,  to  jest  Podkarpacie  i  to  się  nijak  ma proszę Państwa do tej  historii
naszej. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt -  Poprosił o zabranie głosu w dyskusji Pana
Profesora Edwarda Rymara.

Profesor Edward Rymar - Po tych wypowiedziach zwłaszcza po tym opisie konfliktu
jaki towarzyszył tej sprawie od wiosny tego roku nie chciałbym się powtarzać i będę
unikał starannie tych wszystkich argumentów, które tu już padły, bo Państwo by się
zniecierpliwili. Jestem pod wrażeniem również wystąpienia Pana Mirosława, który
trochę poruszył serca. Ja chciałem jeszcze na pewne wątki zwrócić uwagę skoro już
tak sobie na refleksję się zdobywamy. Ja to już podnosiłem, też w ramach prasy, ale
nie każdy czyta i nie musi czytać, przecież nie ma obowiązku czytania gazet, pewne
rzeczy  przypomnieć.  W  45  roku  ruszyła  ta  ofensywa  z  nad  Wisły  w  naszym
kierunku. Przykłady Lipian 31 stycznia Armia Czerwona, żeby mieć porządek na
zapleczu,  to zwykle tak bywa, powołała sobie cywilną administrację,  złożoną i  to
ciekawe  na  czele  administracji  w  Lipianach  Burmistrzem  pierwszym  został  taki
mianowaniec komunista, jakoś go tam znaleźli, komunista lokalny Otto Lemke. Do
pomocy dano mu Ukraińca Bojkowa i Polaka Osowickiego, taki triumwirat,  który
miał  ten  porządek  na  zapleczu  w  Lipianach.  Jeszcze  nie  było  wiadomo  wtedy
(dlatego  o  tym  mówię),  nie  było  wiadomo,  że  Polska  uzyska  przyrost  granic,
przesunięte  zostaną  granice  na  Odrę  i  Nysę,  że  dostanie  przyrost  na  Zachodzie
kosztem  Niemiec.  Po  miesiącu  kiedy  kończyły  się  walki  o  Pyrzyce,  które  jakby
doprowadziły do kompletnej ruiny to miasto, czyli po tych dniach przełomowych na
przełomie lutego i marca, jak 2 marca (o czym już tu wspomniano), ucichły strzały
i zakończyła się ta wojna, to z tego budynku, też wyłazili ludzie z piwnicy, gdzie się
chronili wokół rozległej piwnicy mogły dawać jakieś bezpieczeństwo. I wśród nich
byli również Polacy, o czym, też warto pamiętać i przy takich okazjach przypomnieć.
Oni  już  na ogół  nie  żyją,  ale  ja  miałem taką okazję,  bo  jestem dość  człowiekiem
leciwym, rozmawiać z tymi ludźmi, czyli żywymi świadkami tej historii. Wychodził
Alfred Starosta, fryzjer, który strzygł gestapowców, oficerów niemieckich w czasie
walk  miesięcznych,  a  wcześniej  był  jeńcem  bosmanmatem  z  polskiej  marynarki
w Gdyni, wzięty do niewoli w 39-tym. Pracował tutaj jako tak zwany przymusowy
robotnik, czy niewolnik.  I  najpierw im tłumaczył  się,  jak to zwykle  w pierwszej
chwili  kim on jest.  Nie  chciano dać  wiary,  że  on jest  w porządku tylko tam nie
patyczkowano  się  z  takimi  Rosjanami,  czy  Polakami  podejrzanymi  natychmiast
o jakąś  kolaborację,  otarcie  się  o  kapitalizm,  a  więc  z   natury  osoby  podejrzane
chciano  rozstrzelać.  Pani  Jackowska  jeśli  ktoś  starszy  pamięta,  bo  ja  z  nią
rozmawiałem i stąd pochodzi ta moja wiedza, tutaj też przez okupację przebywająca,
wyszła też z tej piwnicy i zaświadczała, że jest w porządku ten Pan Starosta. Tak się
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nazywał (starostą nie był tylko był burmistrzem). I właśnie był burmistrzem, bo po
sprawdzeniu tego Starosty uczyniono go burmistrzem, dano mu broń i kazano tu
zarządzać.  Jest  sytuacja  już po Jałcie,  dwa,  trzy tygodnie wcześniej  skończyła  się
konferencja w Jałcie, która decydowała o tym, że Polska ma się oprzeć o Odrę, więc
wojskowe  jednostki  radzieckie  organizowały  tą  administrację  przypadkową,  ci
ludzie nie siadali za biurkiem, tylko zakładali sobie biało-czerwoną opaskę i chodzili
po ulicach. Doszedł do tego Pana Starosty Pan Jan Patora,  Pan Wawrzyniak, Pan
Ignacy Tomczewski, który ściągnął już wyzwolony wcześniej w Stróżewie 14 lutego,
bo tam przebywał, tam pracował. Znał tych kolegów Polaków i też jak się dowiedział
z radia, że Pyrzyce padły, przybył tutaj pierwszym pociągiem, żeby dołączyć do tych
kolegów.  Był takim organizatorem od osadnictwa, dlatego tutaj przypominam, żeby
wczuć  się  w ten  klimat  tamtych lat,  że  my się  mamy odciąć  od tych wydarzeń.
Przecież w końcu polskie Pyrzyce miały też jakieś narodziny, i kto się odcina od tych
kwestii  historycznych,  to  chyba  jakiś  człowiek  fanatyk.  Co  kieruje  tymi  ludźmi,
którzy  z  taką  zaciekłością  przystępują  do  całkowitej  anihilacji  tych  wydarzeń,
odcięcia się od przeszłości? Nie da się uciec od historii, taką się ma, jaką się ma. My
się  przecież  nie  prosiliśmy  na  Ziemie  Odzyskane,  my  chcieliśmy  Litwy,  Wilna,
Lwowa,  Czortkowa,  Kołomyji,  ale  sprawa była  przesądzona,  nie  przez  nas  tylko
przez wielką trójkę i  tam trzeba adresować te problemy, jeśli  ktoś jeszcze chce je
rozliczać,  a  nie  do  tych  mieszkańców,  którzy  osiedlali  się  w  ślad  za  tymi
wyzwaniami  ówczesnych  polityków.  Warto  też  przypomnieć  wypowiedź
prezydenta  Andrzeja  Dudy  w tym roku podczas  obchodów rocznicy  forsowania
Odry  pod Siekierkami.  Padły tam między innymi takie  słowa,  zaskakuje  właśnie
w aspekcie  tych  jego  z  tej  samej  rodziny politycznej  ludzi,  którzy  z  taką energią
zajmują się do tej dekomunizacji po tylu latach. On powiedział do kombatantów, że
każda krew, która tam przelana jest jednakowo ważna, że w jakiej armii obojętnie
Polak walczył, czy front, czy białoruskim, czy też sowieckim. Polska armia walczyła
o Kołobrzeg, o Wał Pomorski, forsowała Odrę, walczyła o Berlin w ramach jednostek
radzieckich, czyli  w tym rozumieniu skierowała się zasadą zniewalania narodu, no
chyba nie  tym się  kierowali.  Te sprawy dopiero zostały przesądzone pamiętajmy
parę lat później.  Jeszcze Stanisław Mikołajczyk dołączył z rządu londyńskiego bo
miał  nadzieje,  że  uda  się  dogadać  ze  Stalinem,  że  to  można  różnymi  siłami
politycznymi tą Polskę nową tworzyć, to się nie sprawdziło. Więc potoczyło się tak
jak się potoczyło, dlaczego mamy się z tego teraz tłumaczyć? Ja się czuję jakby mnie
uderzono po twarzy, bo byłem rzeczywiście przy tym jak w tej sali 1 marca 1985
roku wprowadzano nazwę tej ulicy. Po posiedzeniu komisji, na której byłem i tam
poproszono  mnie  o  motywację,  widziano  już  moje  publikacje  na  temat  walk
o Pyrzyce,  więc  tam posłużono się  tymi argumentami.  Ja  również pamiętam,   że
mówiłem im o tych aspektach, o których mówię dzisiaj, o tym polskim wątku, że to
nie  tylko  koniec,  ale  również  początek,  ale  przewodniczący  Kielek,  który
w czterdziestolecie, chciał urządzić uroczystą sesję, akcentował nie te sprawy nasze,
ja  akurat Armię Czerwoną postawiłem na czołówkę i takie też pisemne uzasadnienie
ta ulica ma, dlatego teraz sięgnięto i po to i okazało się, że niestety Pyrzyczanie, tam
jest mowa o Armii Czerwonej, że wy gloryfikujecie Armię Czerwoną, więc wobec
tego  proponuję  również  wysokiej  radzie,  żeby  właśnie  te  aspekty  naszej  historii
rodzimej, polskiej podnieść, skoro jest taki czas, dla świętego spokoju społecznego i
może to coś da.  Ja nie wiem, czy to  na pewno coś da Pani Burmistrz, czy Panie
Przewodniczący,  miejmy tylko wszyscy taką nadzieję,  bo  nie  tylko w tej  sytuacji
jesteśmy my, ale i Szczecin ma podobne argumenty, i Trzcińsko, i Gorzów o czym
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wiem - 30 stycznia, też tam uratowano tą ulice, bo tam Rosjanie 30 stycznia podobnie
tam się pojawiali administratorzy polscy. Tam nawet doszło w Gorzowie do takiego
brutalnego (warto przypomnieć i wam  uświadomić), który dobrze znam przypadku,
że IPN przyczepił się ulicy Franciszka Walczaka, duża ulica w Gorzowie Franciszka
Walczaka. Zadali sobie trudu sięgnąć do jakichś argumentacji, do narodzin tej ulicy,
ona od 45 roku się tak nazywała, bo to był pierwszy milicjant w Gorzowie, który
nosił  ładne  oficerki  i  zaczepił  go  patrol  rosyjski  na  ulicy,  kazali  mu  te  oficerki
zdejmować, bo chcieli się nim zająć, ponieważ się bronił, ugodzili go bagnetem i po
kilku  dniach  zmarł  w  szpitalu.  To  było  upamiętnienie  milicjanta,  więc  IPN-owi
podpadł ten Walczak, chociaż go Rosjanie zabili. Więc bądźmy tacy zdolni  na chwilę
refleksji  i  zastanowienia i brońmy. Ja apelowałem, szkoda że tak późno to dzisiaj
podejmujemy  taką  decyzję,  bo  można  było  tym  we  wrześniu  się  zająć.  Ktedy
spodziewano się, że może Wojewoda tych racji IPN-u właśnie posłucha i  niestety się
stało posłuchał.  Więc ja bym na tym kończył chyba, żeby jakieś pytania Państwo
Radni mieli to chętnie odpowiem. Dziękuję za uwagę. 

Nie wniesiono więcej głosów w dyskusji. 

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt  uchwały
w sprawie skargi na zarządzenie zastępcze (Druk 455/17).
 
Wynik głosowania: 

Stan Radnych na sali - 13; za -13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;
Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/398/17 stanowi załącznik Nr 125 do
protokołu.

Do punktu 34 porządku
Projekt uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy 2 Marca (Druk

Nr 454/17). 

Projekt uchwały stanowi załącznik Nr 126 do protokołu. 

Projekt uchwały został omówiony w punkcie 33 porządku obrad.
Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  -  Poddał  pod  głosowanie  projekt

uchwały w sprawie zmiany nazwy ulicy 2 Marca (Druk 454/17).
 

Wynik głosowania: 
Stan Radnych na sali - 13; za -13, przeciw - 0, wstrzymało się - 0;

Uchwała została podjęta.  Uchwała Nr XLIV/399/17 stanowi załącznik Nr 127 do
protokołu.

Do punktu 35 porządku
Odpowiedzi Burmistrza na zgłoszone zapytania.

Burmistrz  Pyrzyc  –  Marzena  Podzińska  - Panie  Radny  Wroński,  prośba ulica
Owocowa, tak jak powiedziałam na Komisji Budżetu i dalej  to podtrzymam ulica
Owocowa wymaga inwestycji.  Nie kolejnego klejenia dziur, tylko inwestycji od jej
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początku, czyli od ulicy Poznańskiej do ulicy Górnej z odwodnieniem, z ułożeniem,
również  z  podbudową,   bo  musimy  pamiętać  też  o  sprzęcie,  który  tam  jeździ,
sprzęcie rolniczym. Więc jeżeli robić, to robić już porządnie i na kilkanaście lat (żeby
to kilkanaście,  myślę że dużo więcej niż kilkanaście), ale to ma być inwestycja i jeżeli
ja miałabym się nad tym tematem pochylać, a na pewno tak w następnym czasie po
tych inwestycjach , które są zaplanowane,  to przeprowadzić tam inwestycję, bo jest
to w mieście i musi być to funkcjonalne, ale przede wszystkim musi też wyglądać
i być ulicą, która nie odbiega od standardów, które w miastach już obowiązują. Na
pewno znam ten temat, jest tam przedszkole, są tam mieszkańcy, zresztą także droga
prowadząca  do  naszej  szkoły,  więc  jak  najbardziej  tak.  Jeżeli  uda  nam  się
przeprowadzić te inwestycje w roku 2018, to myślę że rok 2019, tak jak mówiłam jest
kolejnym rokiem do tego, żeby pochylić się nad inwestycją ulicy Lipiańskiej, gdzie
robiliśmy dokumentację  i  wtedy również tak jak ul.  Słowackiego, gdzie podjęłam
decyzję, że robimy to po całości bez żadnego łatania, tylko porządnie, nawet jeżeli się
nie uda całej to pewnie w etapach, ale na pewno tak. Natomiast jeżeli chodzi o park
z czołgiem, a szczególnie o czołg, to tak, zgadzam się z Panem, że czołg wymaga
nakładów, to nie tylko odmalowania go farbą. Kontaktowaliśmy się z ludźmi, którzy
są  pasjonatami,  którzy  mogliby  nas  wesprzeć  tutaj  w  przygotowaniu  w zakupie
odpowiednich elementów,  bo to  już nie  polega na tym,  żeby go pomalować,  ale
wyposażyć go w brakujące elementy i w tym kolorze, który powinien być i również
zmiany nazwy która,  jest  na cokole.  Będziemy szukać rozwiązania do tego,  żeby
zadbać, żeby czołg i to miejsce pamięci miało swój wygląd. Jak najbardziej się z tym
zgadzam.  Także  myślę,  że  to  tyle,  chyba  wyczerpałam  prośby  Pana  Radnego
Wrońskiego. 

Do punktu 36 porządku
Wolne wnioski.

Przewodniczący  Rady  -  Paweł  Chyt  –  Udzielił  głosu  Przewodniczącemu  Rady
Powiatowej ZIR Panu Wacławowi Klukowskiemu.

Wacław Klukowski -  Przewodniczący Rady Powiatowej ZIR -   Odnośnie spraw
poruszonych  melioracji  i  odnośnie  spraw  związanych  z  drogami  tak  naprawdę
gminnymi,  polnymi.  Chciałbym  powiedzieć  tylko  tyle,  sytuacja  jest  naprawdę
bardzo trudna. To nie jest tak, że rolnicy dzisiaj nie chcą  płacić w wielu gminach
podatku,  w tej  także  będą  problemy z  płaceniem podatku,  bo  jeśli  patrzymy na
opady  roczne  to  one  mniej  więcej  600  milimetrów  rocznie,  a  to  już  zostało  do
początku sierpnia uzyskane, teraz jest chyba gdzieś około półtora tysiąca opadów.
Szczególnie  na  tych  ziemiach  pyrzyckich  nie  ma  możliwości  odprowadzenia  tak
dużej ilości wody, to są ziemie bardzo słabo przesiąkliwe, to nie jest piach, gdzie się
wleje wodę i już jej nie ma. Te ziemie charakteryzują się tym, że jak są lata suchsze to
jest  po  prostu  na  nich  plon,  bo  każde  wysiane  nasiono  sobie  na  tych  ziemiach
poradzi. Natomiast w takich momentach jak teraz  niestety ten plon jest dużo słabszy
i dużo gorszej jakości , to potwierdził ten rok. Jeśli mówimy o melioracjach Szanowni
Państwo,  to  nie  jest  tylko tak,  że tylko gmina musi  dokładać jakieś  pieniądze,  ja
myślę  gdybyśmy  wspólnie  pomyśleli  i  wspólnie  rozmawiali  z  marszałkiem
województwa, to (pamiętam jeszcze ze swoich czasów sejmiku) w ramach RPO są
pieniądze na meliorację. My robiliśmy takie projekty i powiatowe oddziały zarządu
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melioracji wojewódzkich mogą zrobić takie projekty, oczywiście w naszej gminie nie
załatwią  wszystkich  spraw,  ale  takie  bardzo  doraźne,  jeden  może  dwa  projekty
mogły by zrobić z tych środków, gdzie oczywiście rolnicy musieliby partycypować
w kosztach, mniej więcej 20%, to jest tam rozłożone na lata. Szanowni Państwo, ja
bym bardzo prosił, jeśli byłaby taka możliwość, żeby jedną sesję, zaraz po nowym
roku zrobić tylko na omówienie problemów rolnictwa. Państwo mogą myśleć, że to
są problemy łatwe, naprawdę nie są łatwe. My zaraz po nowym roku spotkamy się
z wielkimi  trudnościami,  rolnictwo  jest  obłożone  kredytami.  To  jest  drugi  rok
z rzędu, gdzie ceny na płody rolne były bardzo niskie, a ten rok jeszcze dołożył do
tego,  że  i  jakość  tych  plonów  była  bardzo  słaba.   Ja  zaryzykuję,  bo  ja  nie
przeglądałem budżetu, ale według mojej oceny mniej więcej  jedna trzecia dochodów
budżetowych, to są podatki od rolników, pewnie się nie dużo pomyliłem i myślę, że
one będą zagrożone. Już dzisiaj rolnicy spłacają kredyt kredytem, o czym nie mówią,
subtelnie  milczą  i  zaciągają  następne  kredyty,  ale  muszą  przeżyć  jeszcze  do
następnych  żniw,  naprawdę   to  są  problemy.  Myślę,  że  gdybyśmy  taką  sesję
poświęcili  problemom  rolnictwa,  może  rolników  gminy  Pyrzyce,  może  byśmy
znaleźli wspólnie rozwiązanie, ja myślę, że konwent wójtów, burmistrzów powinien
rozmawiać  chyba  trochę  wyżej,  nawet  nie  z  wojewodą,  a  pewnie  z  rządem,  bo
Szanowni  Państwo, to  nie  jest  tylko problem naszej  gminy,  to  jest  znaczna część
lubuskiego  województwa,  północno-zachodnia  część  wielkopolski  i  całe
zachodniopomorskie,  kujawsko-pomorskie  i  kawałek  województwa  pomorskiego.
Tak na prawdę ten czas i szacowanie pokazało, że państwo nie było przygotowane
do  tego  co  się  stało  w pogodzie,  bo  przecież  nawet  nikt  nie  wiedział  i  nikt  nie
podejrzewał,  że będzie  pomoc z  ARiMR-u do hektara,  dopiero  później  w trakcie
połowy oględzin i szacunków na polach  Minister powiedział, że będą pieniądze,
będzie  tysiąc  złotych do hektara  i  zaczęliśmy drugą turę  i  cała  masa wniosków
napłynęła.  Ale  jak  Izby  przeliczały,  to  mieliśmy  tylko  w  tamtym  momencie  na
województwo  zachodniopomorskie  20  milionów,  i  na  tamtą  ilość  wniosków,  to
nawet nie całe 300 złotych. Dopiero później,  gdy Agencje zaczęły naliczać środki,
napłynęły  pieniądze.   Złe  rozporządzenia  spowodowały,  że  rolnicy  (nie  tylko
pyrzyccy) nie uzyskali pomocy jaka im się tak naprawdę należała. Mówię tu o tych
30% i  o  tym tysiącu do  hektara.  Te  szacowania  były  zaniżone,  ale  ze  względów
proceduralnych,  nie dlatego,  że komisje,  Klukowski,   Pan Nowak, czy pracownik
gminy chciał to zrobić, nie, po prostu nie mógł tego zrobić inaczej, bo były wadliwe
rozporządzenia  i to  mogło  być  zaskarżone.  Nie  mówiło  się,  że  ta  pomoc  będzie
dotyczyła tych gospodarstw, które były poniżej 30% i w jakiej wielkości, a później
one  jednak  dotyczyły.  Rolnicy  przez  to  też  nie  składali  wniosków  do  ARMiRu,
dzisiaj są rozgoryczeni, bo nie mieli informacji, a skąd mogli ją mieć jak nawet rząd
tego nie przewidywał. I dzisiaj mamy taką o to sytuacje. Tak naprawdę jedziemy na
jednym wózku, my w swoim jako Polacy w swoim narodzie mamy taką przypadłość,
że w czasach próby, w czasach biedy,  potrafimy rozmawiać wspólnym językiem,
mamy wspólny głos  i  wtedy zawsze wygrywamy najważniejsze  problemy.  Mam
nadzieję,  że  teraz  przyszedł  naprawdę  na  to  czas.  Panie  Przewodniczący,  Pani
Burmistrz, naprawdę proszę zorganizujmy taką sesję i porozmawiajmy poważnie, bo
wtedy na pewno będzie to mniej bolało i gminę i rolników, a ten trudny okres jest
przed nami, nie za nami, to jest jeszcze kilka miesięcy do żniw.

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt –  Ja w uzupełnieniu dodam, że Pan Wacław
Klukowski był członkiem Komisji do spraw szacowania szkód w rolnictwie w tym
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roku.  Dodam również,  bo wspomniał  Pan o pieniądzach,  które są do pozyskania
przez spółki wodne, Rejonowy Związek Spółek Wodnych pozyskuje środki w tym
roku  z  Urzędu  Marszałkowskiego,  od  Wojewody  Zachodniopomorskiego
i z Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony  Środowiska.  Rejonowy  Związek  Spółek
Wodnych uzyskał około 350 tysięcy dofinansowania do konkretnych robót. Niestety
ze względów na zły stan urządzeń głównych melioracyjnych szczegółowych, czyli
wszystkich  kanałów,  które  są  w  zarządzie  melioracji,  część  dotacji  trzeba  było
zwrócić, bo nie możliwe było wykonanie niektórych robót ze względu na zalanie.
Przede wszystkim główne cieki wodne były w takim stanie, z resztą jak  mówimy
o Jeziorze Miedwie,  że nie  było fizycznej  możliwości  wykonania  niektórych prac,
przez  to  część  dotacji,  które  były  celowe  na  konkretne  prace,  Spółka  musiała
zakończyć i je zwrócić. Pragnę podkreślić, że Spółka Wodna w Pyrzycach i Rejonowy
Związek występują o wszystkie możliwe prace, które są w stanie wykonać i na to
pozyskuje dofinansowanie. 

Wacław  Klukowski -  Przewodniczący  Rady  Powiatowej  ZIR -   Panie
Przewodniczący  trochę  się  rozminęliśmy,  pewnie  tak  jest,  natomiast  ja  mówię
o oddziałach  powiatowych  zarządu  melioracji  wojewódzkich  i  oni  mogą  robić
projekty  melioracji  szczegółowych,  to  jest  zupełnie  coś  innego,  oni  płacą  i  robią,
gmina nie ma tutaj nic do powiedzenia.

 Natomiast korzystając z okazji, chciałbym Państwu życzyć (bo to już zaraz
nowy  rok)  wszystkiego  dobrego,  zdrowia,  szczęścia,  wszelkiej  pomyślności  i  na
radach konsyliacyjnej atmosfery.

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Szanowni Państwo ja jeszcze tylko dodam, że
mamy  kilka pism, które wpłynęły do Rady, otrzymaliście je Państwo albo w formie
elektronicznej,  albo  papierowej,  oczywiście  są  one  wszystkie  dostępne  w  Biurze
Rady:
-  Sprawozdanie  z  konsultacji  społecznych  dotyczących  budżetu  obywatelskiego,
które stanowi załącznik Nr 128 do protokołu.
-  Zarządzenie  Zastępcze  Nr 5/2017  Wojewody Zachodniopomorskiego z  dnia  13
grudnia 2017 r. w sprawie zmiany nazwy ulicy, które stanowi załącznik Nr 129 do
protokołu.
-   Pismo  od  Wicemarszałka  Sejmu  Rzeczypospolitej  Polskiej  z  dnia  27  listopada
2017r. , które stanowi załącznik Nr 130  do protokołu. 
-  Pisma do wiadomości  Rady skierowane od spółdzielni  mieszkaniowych do RIO
w Szczecinie w sprawie Uchwał Rady Miejskiej w Pyrzycach  Nr XLIII/362/17 oraz
XLIII/363/17, które stanowią załącznik Nr 131 do protokołu.
-  Pisma do wiadomości Rady skierowane od spółdzielni mieszkaniowych do Urzędu
Wojewódzkiego  w Szczecinie  w  sprawie  Uchwał  Rady  Miejskiej  w  Pyrzycach
Nr XLIII/362/17 oraz XLIII/363/17, które stanowią załącznik Nr 132 do protokołu.
- Pismo z Regionalnej Izby Obrachunkowej z dnia 13.12.2018 r. (K.0010.384.AS.2017),
które stanowi załącznik Nr 133 do protokołu.
-  Sprawozdanie  z  konsultacji  społecznych  przeprowadzonych  z  mieszkańcami
Sołectw Gminy Pyrzyce, dotyczących zmian statutów sołectw Gminy Pyrzyce, które
stanowi załącznik Nr 134 do protokołu. 
- Dokumenty „Głos Niezależnych działkowców”, które stanowią załącznik Nr 135 do
protokołu.
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- Informacja od Stowarzyszenia Działkowców „Zieleniec” w Pyrzycach – Istota sporu
pomiędzy Stowarzyszeniem „Zieleniec” a PZD, która stanowi załącznik Nr 136 do
protokołu. 

Burmistrz Pyrzyc – Marzena Podzińska – W związku z tym, że koniec roku, bardzo
serdecznie  chciałam  wszystkim  Państwu  Radnym,  Panu  Przewodniczącemu
podziękować  za  tą  współpracę  w  trakcie  roku,  a  szczególnie  swojemu  Klubowi
„Pracujmy   Razem”  i  życzyć  wszystkim Nam mieszkańcom dobrego  roku  2018,
zrealizowania założonych planów, zamierzeń, żebyśmy wszyscy chociaż po jakiejś
niewielkiej części byli zadowoleni z tego co realizujemy, co robimy, żeby ten budżet
nam się zwiększał cały czas, żeby tych środków było jak najwięcej i żeby tych zadań
było  jak  najwięcej  zrealizowanych.  Wszystkiego  dobrego,  dużo  zdrowia,
pomyślności  i  obyśmy się  wszyscy  za  rok  spotkali  tutaj  razem w styczniu,  żeby
nikogo nie zabrakło. 

Przewodniczący Rady - Paweł Chyt – Ja również Państwu życzę, dołączając się do
życzeń Pani Burmistrz,  żebyśmy się zobaczyli za rok, czyli oczywiście w styczniu
w przyszłym roku. 

Do punktu 19 porządku
Zamknięcie obrad XLIV Sesji Rady Miejskiej.

Przewodniczący Rady – Paweł Chyt – W związku z wyczerpaniem porządku obrad
zamykam obrady XLIV sesji Rady Miejskiej. 

Protokołowała:       
Marika Lewandowska

Przewodniczący Rady

                    Paweł Chyt
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